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Sub semnul dorinței de a dezvolta și mai mult relațiile de prietenie, colaborare 

și solidaritate militantă statornicite intre partidele și popoarele noastre, in 

interesul comun al luptei pentru pace, independență și progres social, ieri a inceput

VIZITA OFICIALĂ DE PRIETENIE A 
PREȘEDINTELUI REPUBLICII ZIMBABWE, 

CANAAN SODINDO BANANA
SOSIREA ÎN CAPITALĂLa invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, și a tovarășei Elena Ceaușescu, vineri după-amiază a sosit în Capitală, intr-o vizită oficială de prietenie, tovarășul Canaan So- dindo Banana, președintele Republicii Zimbabwe, împreună cu tovarășa Janet Banana.Vizita în țara noastră a primului președinte al Republicii Zimbabwe, Canaan Sodindo Banana este o expresie elocventă a dorinței celor două țări de a dezvolta și mai mult legăturile de prietenie și solidaritate militantă statornicite între P.C.R. și Z.A.N.U., între cele două popoare, încă din perioada luptei poporului Zimbabwe împotriva dominației coloniale, pentru cîștigarea dreptului său inalienabil la viață liberă, independentă și demnă. Poporul nostru nutrește cohvingerea că în condițiile noi, de după crearea tinerei republici, sînt deschise noi orizonturi de dezvoltarea relațiilor de prietenie și colaborare dintre țările, partidele și popoarele noastre, în folosul reciproc, în interesul luptei pentru eliminarea definitivă a colonialismului și neocolonialismului, a politicii imperialiste de domina- nație și dictat, pentru pace, independență și progres social.Ceremonia sosirii solilor poporului Zimbabwe a avut loc pe aeroportul Otopeni.Pe frontispiciul aerogării se aflau portretele tovarășilor Nicolae Ceaușescu și Canaan Sodindo Banana, încadrate de drapelele de stat ale Republicii Socialiste România și Republicii Zimbabwe. Pe mari pancarte erau înscrise urările : „Bun venit în Republica Socialistă România tovarășului Canaan Sodindo Banana, președintele Republicii Zimbabwe !“. „Să se dezvolte tot mai mult relațiile de prietenie și colaborare dintre Republica Socialistă România și Republica Zimbabwe în interesul celor două popoare, al politicii de pace, destindere, independență și securitate în întreaga lume !“.Este ora 16,30. Aeronava prezidențială cu care călătoresc solii poporului Zimbabwe aterizează.La coborîrea din avion, tovarășul Canaan Sodindo Banana și tovarășa Janet Banana sînt sa

lutați cu deosebită cordialitate de tovarășul Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușescu.Cei doi șefi de stat își string mîinile cu căldură, se îmbrățișează.Cu aceeași caldă prietenie se salută tovarășele Elena Ceaușescu și Janet Banana.în întimpinarea oaspeților, pe aeroport au venit tovarășii Ilie Verdeț, Gheorghe Rădulescu, Lina Ciobanu, Ion Coman, Nicolae Constantin, Gheorghe Pană, Aneta Spornic, Suzana Gâdea, Ion Ioniță, Marin Ră- doi, Ion Ursu, precum și George Homoștean, loan Florea, Eugen Proca, miniștri, Nicu Ceaușescu, secretar al C.C. al U.T.C., generali și ofițeri superiori, alte persoane oficiale.A fost de față ambasadorul României în Republica Zimbabwe, Petre Blajovici.Președintele Republicii Zimbabwe este însoțit în această vizită de tovarășii Sydney Tigere Sekeramayi, ministrul pămîntu- rilor, reașezării și dezvoltării rurale, Morris Nyagumbo, ministrul minelor și resurselor energetice, W. Ndangana, membru al parlamentului, de alte persoane oficiale.O gardă aliniată pe aeroport, a prezentat onorul. Sînt intonate imnurile de stat ale Republicii Zimbabwe și Republicii Socialiste România, în timp ce, în semn de salut, sînt trase 21 de salve de artilerie.Președintele Nicolae Ceaușescu, și președintele Canaan Sodindo Banana trec în revistă garda de onoare.Un grup de pionieri au oferit președinților Nicolae Ceaușescu și Canaan Sodindo Banana, tovarășelor Elena Ceaușescu și Janet Banana buchete de flori.Un mare număr de oameni ai muncii aflați pe aeroport aclamă cu căldură pentru prietenia dintre cele două țări și popoare, exprimîndu-și convingerea că primul dialog la nivel înalt dintre Republica Socialistă România și Republica Zimbabwe se va solda cu rezultate fructuoase pentru ambele țări, deschizînd perspective dintre cele mai favorabile pentru dezvoltarea și adîncirea bunelor relații dintre

țările și popoarele noastre, va aduce o contribuție de seamă la înfăptuirea aspirațiilor lor de dezvoltare, la triumful cauzei libertății și păcii în întreaga lume.Tovarășii Nicolae Ceaușescu și Canaan Sodindo Banana răspund cu cordialitate manifestărilor de dragoste și vie simpatie ale mulțiumii venite în întîm- pinare.'Solemnitatea primirii oficiale

a solilor poporului Zimbabwe s-a încheiat cu defilarea gărzii de onoare.Președinții Nicolae Ceaușescu și Canaan Sodindo Banana, tovarășele Elena Ceaușescu și Jănet Banana părăsesc apoi aeroportul în aplauzele celor prezenți.Pe traseul străbătut de coloana oficială de mașini pînă la reședința rezervată înalților oaspeți se aflau, de aserrțenea, mii

de bucureșteni care salutau cu aceeași căldură, pe cei doi șefi de stat, dind expresie sentimentelor de prietenie și solidaritate pe care le nutresc unul față de celălalt cele două state și popoare prietene.Dintr-o mașină deschisă, escortată de motocicliști, tovarășii Nicolae Ceaușescu și Canaan Sodindo Banana au răspuns cu cordialitate manifestărilor de simpatie ale bucureștenilor.
VIZITĂ PROTOCOLARĂ în pagina a 3-a

PRIMIRI LA TOVARĂȘUL 
NICOLAE CEAUȘESCU

TAHA YASSIN RAMADHAN,
prim viceprim-ministru al guvernului irakian

Președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceatișescu, l-a primit, vineri dimineață, pe Taha Yassin Ra- madhan, prim viceprim-ministru al guvernului irakian, care, la invitația guvernului român, face o vizită oficială în țara noastră.La primire au luat parte to

varășii Ilie Verdeț, prim-minis- tru al guvernului, Ion Dincă, prim viceprim-ministru al guvernului, președintele părții române în Comisia mixtă comer- , cială și de cooperare economică și tehnică româno-irakiană, Mihail Diamandopol, ambasadorul României la Bagdad.Au fost de față Hassan Aii,

ministrul comerțului, președintele părții irakiene în comisia mixtă, și Dhiab M. Al-Algawl, ambasadorul Irakului la București.Oaspetele a transmis tovarășului Nicolae Ceaușescu un mesaj de prietenie și cele mai cordial*
(Continuare în pag. a V-a)

YOSHIO SAKURAUCHI, 
secretarul general al Partidului 

Liberal Democrat din Japonia

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, președintele Frontului Democrației și Unității Socialiste, a primit, vineri dimineața, pe Yoshio Sakurauchi, secretarul general al Partidului Liberal Democrat din Japonia, care, la in

vitația Consiliului Național al F.D.U.S., a efectuat o vizită în țara noastră.La primire au participat Tamara Dobrin, președinte executiv al Consiliului Național al F.D.U.S., Eduard Eisenburger, vicepreședinte al Consiliului Național al F.D.U.S., Aurel Duma,

secretar al Consiliului National al F.D.U.S.A fost de față Yuzuru Murakami, ambasadorul Japoniei la București.Oaspetele a lnmlnat tovarășului Nicolae Ceaușescu un mesaj de prietenie din partea pre-
(Continuare in pag. a V -a)

SUCCES DE PRESTIGIU Al OAMENILOR MUNCII 
DIN CAPITALĂ - ÎNDEPLINIREA PIANULUI CINCINAL 

IA PRODUCȚIA INDUSTRIALĂ
Telegramă adresată tovarășului Nicolae Ceaușescu 

Mult stimate tovarășe NICOLAE CEAUȘESCU 
Secretar general al partidului,

Președinte al Republicii Socialiste România

Tovarășul Canaan Sodindo Banana, președintele Republicii Zimbabwe, și tovarășa Janet Banana au făcut, vineri seara, 
la Palatul Consiliului de Stat, o

vizită protocolară tovarășului Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, și tovarășei Elena Ceaușescu.întrevederea s-a desfășurat
într-o ambianță de caldă cordialitate, sub semnul relațiilor de strînsă prietenie, colaborare și solidaritate militantă care s-au statornicit și se dezvoltă

între țările,' partidele și popoarele noastre, în folosul și spre binele lor, al luptei generale pentru pace, destindere, securitate, independență și progres în lume.

Dineu oficial 
oferit de 
tovarășul 
Nicolae 

Ceausescu 
și tovarășa 

Elena 
Ceaușescu 
în onoarea 
tovarășului 

Canaan 
Sodindo 
Banana 

și a tovarășei 
Janet Banana 

TOASTURILE ROSTITE

Puternic mobilizați în întrecerea socialistă desfășurată în întreaga țară și însuflețiți de îndemnurile și chemarea patriotică adresate de dumneavoastră, de a acționa cu înaltă responsabilitate revoluționară și dăruire comunistă pentru înfăptuirea hotărîrilor Congresului al XII-lea al Partidului Comunist Român pentru accelerarea dezvoltării eeonomico-sociale a patriei, oamenii muncii din Capitală au deosebita cinste și satisfacție de a vă raporta, mult stimate și iubite tovarășe Nicolae Ceaușescu, realizarea prevederilor planului cincinal actual la producția industrială la data de 19 septembrie.îndeplinirea cu peste trei luni mai devreme a acestei sarcini creează- condiții ca, prin intensificarea preocupărilor pentru punerea mai bună în valoare a rezervelor de care dispunem, prin mobilizarea exemplară, sub conducerea organelor și organizațiilor de partid, a tuturqr colectivelor de muncă din unitățile e- conomice, să realizăm pină la sfîrșitul anului 1980 o producție industrială suplimentară în valoare de peste 10 miliarde lei.Producția suplimentară realizată pină in prezent se concretizează în 119 mii tone oțel aliat superior, 730 Mw motoare electrice, mijloace de automatizare electronice însumînd 1,9 miliarde lei, 855 mii receptoare radio, produse ale mecanicii fine și opticii, precum și echipamente și elemente hidraulice in valoare de peste 500 milioane lei, 103 strunguri Carusel și diverse alte mașini-unelte cu comandă numerică, 3 600 tone utilaje pentru industria ușoară și construcții, 470 combine autopropulsate pentru recoltat cereale, medicamente în valoare de 980 milioane lei, 600 tone coloranți și pigmenți organici, 800 mii perechi de încălțăminte din înlocuitori de piele, 19,2 milioane mp țesături tip lină, 2 300 tone unt, precum și alte produse necesare satisfacerii cerințelor economiei naționale.Eforturile susținute pentru întărirea laturilor calitative ale producției, hotărirea cu care s-a acționat pentru aplicarea principiilor noului mecanism economico-financiar, întărirea autoconducerii muncitorești și autogestiunii in fiecare unitate economică, pentru promovarea pe scară largă a progresului tehnic își găsesc expresia în faptul că întregul spor de producție înregistrat în această perioadă s-a realizat pe seama creșterii productivității muncii, care în 1980 este cu 39,6 la sută mai mare decît în 1975. Ponderea produselor noi și reproiectate

în valoarea producției marfă este în prezent de 56,9 la sută, față de 46,8 la sută cît s-a prevăzut în plan pentru anul 1980, fiind asimilate și introduse în fabricație 2 283 mașini, utilaje, aparate și instalații, 363 materiale și 586 bunuri de consum. Aceasta a contribuit substanțial la depășirea cu 1,4 miliarde lei-valută a volumului de mărfuri livrate pentru export. Totodată, ca urmare a acțiunilor întreprinse în vederea valorificării superioare și gospodăririi judicioase a materiilor prime, materialelor, energiei și combustibilului, prin reducerea normelor de consum, au fost economisite 55 mii tone metal, 638'mii tone combustibil convențional și 459 milioane Kwh energie electrică.Toate aceste succese se datoresc în mod ho- tărîtor sprijinului multilateral pe care l-am primit din partea dumneavoastră, mult stimate tovarășe Nicolae Ceaușescu, grijii și consecvenței cu care, pe parcursul întregii perioade a actualului cincinal, ați îndrumat și orientat Organizația de partid a Capitalei, spiritului revoluționar, novator imprimat în toate domeniile activității noastre, pentru care vă exprimăm din toată inima, și cu acest prilej, cele mai calde mulțumiri, împreună cu profunda noastră recunoștință.Pe deplin conștienți că rezultatele obținute pină în prezent creează premise optime pentru pregătirea condițiilor necesare îndeplinirii sarcinilor ce ne revin în noul cincinal, vă asigurăm că nu ne vom precupeți eforturile pentru a realiza o nouă calitate, superioară, in toate domeniile de activitate, acționind cu întreaga noastră energie și capacitate creatoare pentru înfăptuirea neabătută a mărețelor obiective stabilite de Congresul al XII-lea al partidului.Urmînd însuflețitorul dumneavoastră exemplu de muncă neobosită, de dăruire nețărmurită și slujire devotată a intereselor și aspirațiilor supreme de libertate, independență națională, bunăstare și pace ale poporului român, vă încredințăm, mult stimate și iubite tovarășe Nicolae Ceaușescu, că, angajați cu toate forțele, in spiritul orientărilor și indicațiilor de excepțională valoare teoretică și practică formulate in expunerea prezentată la Congresul al II-lea al Consiliilor populare, pentru valorificarea tot mai bună a potențialului tehnico- material și uman de care dispunem, sintem ferm hotăriți să sporim neîncetat contribuția Capitalei la ridicarea patriei noastre socialiste pe noi culmi de progres și civilizație.
COMITETUL MUNICIPAL BUCUREȘTI 
AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN
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-------SECRETARUL U.T.C.,---------
vicepreședinte al Consiliului oamenilor muncii,

o calitate de înaltă răspundere 
în care trebuie să dezbați, să rezolvi, 
să acționezi cu tinerii, pentru tineri

Secretarul U.T.C. ridicînd in organismul colectiv de conducere inițiativele și pro
punerile tinerilor

Experiența acumulată pînă în prezent atestă că o condiție e- sențială a participării efective a tinerilor, la conducerea treburilor unităților economice, este ca hotărîrile și măsurile luate atît de C.O.M., cît și de adunarea generală să fie fundamentate științific, clare, complete și accesibile tuturor.De fapt, lărgirea atribuțiilor adunării generale a oamenilor 

EXPRESIE A PROFUNDULUI DEMOCRATISM 
AL SOCIETĂȚII NOASTRE, CONDIȚIA 

AFIRMĂRII LIDERE, A CAPACITĂȚÎLOR 
CREATOARE ALE TINEREI GENERAȚII

—     ■ ii imi'ini* 1 1 ■ i ii îi 1 i ,rii iiiii-1, •-ir’THrrrTH'M’MMM’MMi -■■ ■■■! tfiIîiî

în sistemul organizării și conducerii din societatea noastră au fost conturate, cu precădere, in etapa istorică inaugurată de Congresul al IX-lea al partidului, din inițiativa și sub directa îndrumare a tovarășului Nicolae Ceaușescu, structuri organizatorice suple și cuprinzătoare, măr- cînd, așa cum reiese și din cu- vîntarea rostită la închiderea lucrărilor celui de al II-lea Congres al consiliilor populare de secretarul general al partidului, etape hoi în procesul de adîncire și perfecționare a sistemului democrației socialiste.în condițiile aplicării noului mecanism economico-financiar, al adîncirii democrației socialiste, participarea la conducere a oamenilor muncii, a tineretului, la toate nivelurile vieții sociale, cuprinde, ca principale forme și modalități, adunarea generală, consiliile oamenilor muncii, organismele cu Caracter de partid și de stat (forumuri democratice reprezentative, care se bi- zuie, mai ales, pe concursul obștesc al oamenilor muncii), dezbaterea publică a principalelor proiecte de legi și hotărîri.Prezența secretarului U.T.C. în C.O.M. decurge din necesitatea ca tineretul unei întreprinderi să fie reprezentat în organele de conducere ale unității din perspectiva sarcinilor și răspunderilor ce-i revin, a intereselor, problemelor specifice, a dificultăților pe care le ridică munca și viața tinerilor, ca o categorie specifică a personalului muncitor.Printr-o prezență activă la activitatea Consiliilor oamenilor muncii. Uniunea Tineretului Comunist asigură reprezentarea și participarea tinerilor din unitățile economice la întreaga muncă ce o desfășoară. Ia conducere. Secretarul U.T.C.. ca re-' prezentant de drept al'tinerilor în Consiliul oamenilor muncii și ca unul din vicepreședinții a- cestuia. ia parte la elaborarea și adoptarea deciziilor privind întreprinderea și la rezolvarea problemelor specifice tineretului.

La întreprinderea de dispozitive, stanțe, matrițe, scule aș- chietoare și elemente hidraulice muncesc aproape două mii de tineri. Aici se află una dintre cele mai puternice organizații U.T.C. din județul Vrancea. Secretarul Comitetului U.T.C., Constantin Ghețu. consideră activitatea sa in C:O.M. un fapt obișnuit. Și-a făcut un fel de ghid Cu problemele pe care trebuie să le prezinte în proxima ședință. Este, fără indoială, un mod bun de a-și sistematiza problemele, e un fapt ce denotă interesul pe care secretarul U.T.C. il poartă activității sale in forul de conducere al Întreprinderii. Din agenda lui spicuim : ..Analiză asupra acțiunii eficiență — calitate. Terminarea curățeniei in căminul de nefamiliști. Dotarea cu scaune și alte materiale a căminului de nefamiliști. Promovarea profesională a tinerilor trebuie să se facă numai cu avizul secretarului U.T.C. de la locul de muncă. Rezolvarea problemelor sociale să se facă întotdeauna cu consultarea secretarului U.T.C. de la Ibcul de muncă". Părerea lui Constantin Ghețu : „Secretarul U.T.C. trebuie să cunoască in amănunțime problema pe care o susține, să-și argumenteze foarte bine punctul de vedere. Dar secretarul U.T.C. nu numai că trebuie să prezinte problemele tinerilor, ci trebuie să-i și informeze pe tineri asupra a ceea ce a însemnat fiecare reunire a C.O.M. pentru viața întreprinderii".Am pus tinerilor de la I.D.S.M.S.E.H. Focșani o întrebare : Cu ce problemă ați fost

cu propunerea făcută de tineri 
de a se rezolva împreună cu 
furnizorul comanda de tablă 
direct pe mărimile necesare pro
ducției sau ideea de a secționa 
pe fiecare unitate productivă 
consumul de energie electrică, 
realizind astfel importante eco
nomii. Deci ceea ce aș vrea să 
remarc este faptul că in princi
pal accentul cade pe propune
rile tinerilor, pe perfecționarea 
activității productive, pe crește
rea eficienței și calității mun
cii lor, a noastre, a tuturor, a- 
ceasta și explicînd faptul că 
asemenea propuneri au fost 
primite cu interes și avizate fa
vorabil in organul de conducere.• Se limitează insă propunerile și sugestiile tinerilor numai la sferă activității direct productive? • Firește că nu, dar ma
joritatea altor categorii de pro
puneri sint, aș Spune eu. gene
rate tot de grija și răspunderea 
tineretului față de modul în care 
ne exercităm calitatea de pro
prietar, producător, beneficiar. 
De pildă, un loc important îl 
ocupă cele legate de ridicarea 
pregătirii profesionale și în a- 
cest sens am trecut la realiza
rea unei politehnici muncito
rești cu 4 cursuri, la profesiuni 
de bază in întreprindere cum 
sint cele de lăcătuși și sudori; 
de asemenea, am revigorat și 
am întărit baza de masă a con
cursurilor și întrecerilor profe
sionale. • Ce loc ocupă în ansamblul propunerilor problemele sociale și cum sint ele rezolvate ? • Nu am să prezint 
realitatea in roz și nici nu am 
să ascund că există și unele ne
ajunsuri. Cum întreprinderea 
noastră și-a extins sensibil in 
ultimii ani capacitatea produc
tivă și numărul muncitorilor, în 
special tineri, a crescut Și el in 
toți acești ani, e firesc Ca tine
rii noștri să ridice și diverse 
probleme sociale. Unele privesc 
de exemplu acordarea unor ca
tegorii de încadrare corespun
zătoare, soluționarea probleme
lor legate de locuință etc. E 
chiar un Obicei bun faptul că 
tinerii care au asemenea proble

muncii și ale C.O.M., a dat dimensiuni noi participării celor ce muncesc, a tineretului la conducerea producției, la auto- conducerea și autogestiunea activității unităților economice. In asemenea condiții, a crescut răspunderea organizațiilor de partid, a comuniștilor, a organizațiilor U.T.C. și a sindicatelor pentru felul in care sînt soluționate problemele activității întreprinderilor, cele ale forței de muncă.Pentru tineretul muncitoresc, majoritar în multe unități economice, îndeosebi in cele create în ultimii 10—15 ani, autocon-

(dacă ați fost) la secretarul comitetului U.T.C. pentru a o susține in C.O.M. ? „Am fost în chestiuni privind căminul de nefamiliști, dar nu m-am gindit că le va susține in C.O.M." (Neculai Bostan, CTC-ist). „Am fost odată cu o propunere pentru a urma o școală" (Alexandru Luca, frezor). „Nu m-am gindit să mă duc la secretarul comitetului U.T.C. cu o problemă și cu atit mai puțin pentru 
Posibilități există — important 

este cum sînt valorificate
a o susține în C.O.M.". (Ion Airinei, frezor). „Nu prea ne gîndim noi să ajungem cu problemele noastre la C.O.M." (Ion Mihai, lăcătuș). ,',Am fost în privința timpului*  liber și a muncii patriotice, dar nu m-am gindit la C.O.M.". (Gh. Basma) Se desprinde deci o concluzie : Este nevoie ca in primul rind secretarul U.T.C. de la I.D.S.M.S.E.H. să acționeze mai consecvent pe linia stimulării opiniei colectivului de tineri, îmbunătățirea conținutului activității sale în C.O.M. ca și spre a-i obișnui pe tineri cu ideea că au un reprezentant in această instituție, un coleg de muncă și generație 

ducerea înseamnă integrarea organică a acestuia, alături de ceilalți oameni ai muncii, în activitatea de organizare și conducere a unităților economice, în virtutea autoconducerii. toți tinerii au dreptul și îndatorirea să participe nemijlocit la elaborarea și adoptarea deciziilor care privesc fundamentarea științifică a sarcinilor de plan și la controlul realizării lor. De 

asemenea, tinerii, ceilalți oameni ai muncii, poartă răspunderea pentru conducerea directă și efectivă a unităților în care lucrează, pentru gospodărirea e- ficientă a lor și pentru rezultatele economice obținute.Pe baza unor investigații a- supra modului cum secretarul U.T.C. își exercită funcția de vicepreședinte al C.O.M., rezultă că această măsură are o semnificație deosebită, demonstrată prin cel puțin două aspecte. In primul rind, este implicat și angajat tineretul și organizația sa politică revoluționară în întreaga activitate economico-socială, 

care-i poate prezenta în fața întregului colectiv de muncă, in fața conducerii colective a in- treprinderii la dimensiunea adevăratelor lor preocupări și probleme.Puțin relevantă este însă activitatea in C.O.M. a secretarului U.T.C. de la următoarea întreprindere de pe platforma focșăneană — întreprinderea de mase plastice. In citeva organizații U.T.C. din secțiile între

prinderii am pus tinerilor două întrebări : Știți ce esteC.O.M.-ul ? Știți ce funcție are secretarul comitetului U.T.C. in C.O.M. ?Vlad Lucia. operatoare : „C.O.M.-ul este o adunare în care se discută problemele oamenilor muncii. Nu știam că secretara noastră de U.T.C. este membră a C.O.M.". Valerica Nichifor, C.TC-istă : „C.O.M. este o adunare în care se întrunesc cei care-i reprezintă pe oamenii muncii și care discută problemele oamenilor muncii din întreprinderea noastră. Nu știu ce funcție are secretara comitetului U.T.C. în C.O.M., dar 

iar, în al doilea rînd, s-a creat posibilitatea cunoașterii și soluționării mai operative a cerințelor. preocupărilor, condițiilor de muncă și viață ale tinerilor, a atragerii lor, cu mai mult curaj la activitatea de conducere.Cadrul instituționalizat al participării tineretului la conducere prin prezența secretarului U.T.C. ca membru de drept al C.O.M. și ca vicepreședinte 

al acestuia, dă posibilitatea ca tinerii- să aibă o contribuție tot mai mare la activitatea de conducere. Dar folosirea reală, e- fectivă a posibilității pe care o oferă acest cadru instituționalizat, depinde, intr-o măsură însemnată, de modul in care sint pregătiți tinerii in vederea înțelegerii in fapt a dreptului și obligației lor de a participa la întreaga activitate economico- socială, la conducere.Din această perspectivă, vom releva caracterul procesual al conștientizării, creării deprinderilor, a dezvoltării practicii de a conduce a tineretului, a instrui- 

Secretarul U.TC. informindu-i pe tineri despre modul de rezolvare a problemelor 
ridicate „Fotografii : VALERIU TANASOF

știu că face parte". Emilian Voicu, electromecanic : „C.O.M. este organizația care conduce oamenii muncii. Știu că secretara U.T.C. face parte din C.O.M. Am auzit că este vicepreședinte". (De unde „a auzit" ? — n.n.). Dorina Ifrim, operatoare : „C.O.M. se ocupă de problemele oamenilor. Știu că secretara U.T.C. face parte din C.O.M., dar nu mai ștfu ce funcție are".

Firesc atunci să ne punem în trebarea : de ce nu cunosc, sau cunosc atit de puțin tinerii de la întreprinderea de mase plastice din Focșani despre statutul secretarului lor U.T.C. in Consiliul oamenilor muncii. Și fă-ă indoială singurul răspuns posibil trebuie căutat în calitatea și eficiența modului in care își exercită acest mandat secretara comitetului U.T.C. din întreprindere, Mariana Rusu. Concluzia se impune de la sine — o radicală și rapidă îmbunătățire de fond ă activității secretarei U.T.C. îh conserîs cu îndatoririle ce-i revin, cu așteptările și exi- 

rii acestuia în problemele despre știința și arta conducerii, ceea ce dă conținut funcționării reale și în bune condiții a adunării generale și a C.O.M., ca organisme de conducere. Adunarea generală a oamenilor muncii și C.O.M., constituie o școală, un cadru organizatoric in care individul, ca reprezentant de drept al tineretului sau in calitate de reprezentant ales al oamenilor muncii, invață să gîn- dească, să dezbată și să decidă în termenii intereselor largi ale colectivității, ai intereselor, preocupărilor, năzuințelor și idealurilor tinerilor.în acest sens, experiența a dovedit că cei mai mulți secretari U.T.C. aduc in dezbaterea C.O.M. problemele prioritare ale tinerilor, a căror soluționare este facilitată de structura complexă ancestor organisme formate din cadrele de răspundere politice și administrative cele mai competente. la care se adaugă faptul că toți acești factori de răspundere sînt interesați în crearea unor condiții mai bune de muncă și viață pentru tinerii întreprinderii.Evoluția participării tineretului muncitoresc la viața socială tinde spre o astfel de integrare a sa în societate, în munca productivă, în activitatea obștească, încit să se producă acea identificare / a acestuia cu interesele generale, o identificare însă care să valorifice plenar specificul creator, revoluționar, originalitatea și frumusețea tinereții, ca vîrstă creatoare în opera revoluționară a întregului popor, îndeplinirea cu succes a istoricelor hotărîri ale Congresului al XII-lea al partidului, realizării unei calități noi, a unei superioare eficiente în Întreaga activitate economico- socială.
Dr. GH. IOV AN

Academia „Ștefan Gheorghiu" 

gențele tinerilor pe care-i reprezintă.Următoarea întreprindere focșăneană aflată in obiectivul anchetei noastre este întreprinderea de confecții Focșani. Secretara comitetului U.T.C., Ani- șoara Toma ne spune că nu ține minte să fi fost vreo ședință C.O.M. la care ea să nu fi luat parte. Căutăm in registrul de procese verbale. într-adevăr așa este, secretara organizației de 

tineret este uh membru deosebit de activ și de incisiv, spun stenogramele. într-o ședință raportează încheierea acțiunii de mobilizare a tinerilor care sînt cu planul sub normă, in alta vorbește despre cursurile de calificare, despre selecționarea de tineri pentru CTC și școlile de maiștri, ridică problema trecerii la policalificare, prezintă relația dintre tineri și șefii locurilor de muncă, problema participării șefilor locurilor de muncă la adunările generale ale organizațiilor, strin- gerea colaborării intre secretarii U.T.C. și ajutorii de maiștri etc. „Nu-mi prea vine să tac

Ă „ASIGURAREA PARTICIPĂRII TUTUROR CATEGORIILOR DE TI- j
j NERI, ALĂTURI DE CEILALȚI OAMENI Al MUNCII, LA ELABORAREA Șl j 

j ÎNFĂPTUIREA HOTARÎRILOR PARTIDULUI Șl STATULUI, LA CONDUCE- | 

Ă REA ȚĂRII, ESTE O LATURĂ ESENȚIALĂ, INSEPARABILĂ A ÎNTREGII j 
j NOASTRE DEMOCRAȚII SOCIALISTE, PARTE COMPONENTĂ A CON- j 

J CEPȚIEI CARE STĂ LA BAZA MODULUI IN CARE PARTIDUL COMUNIST j 
j ROMÂN ÎNȚELEGE GUVERNAREA SOCIETĂȚII, FĂURIREA ORÎNDUIRII j 

j NOI" J

Secretarul U.T.C. analizind împreună cu tinerii problemele muncii și vieții lor

„Mai mult de orice este nevoie 
de pasiune și competență11 *

• Vasile Tudorache, «înteți secretar al Comitetului U.T.C. al acestei puternice organizații, din această mare familie muncitorească pe care o reprezintă întreprinderea mecanică „Nico- lina“ și in această calitate îndepliniți și funcția de vicepreședinte al Consiliului oamenilor muncii din întreprindere. Spu- neți-mi, vă rog, care ar fi concluzia principală pe care o puteți formula în această dublă calitate ? • înainte de orice, vreau 
să remarc faptul că tineretul, 
care in întreprinderea noastră 
are o pondere deosebit de în
semnată, se caracterizează, și 
desigur nu numai la noi, prin
tr-o tot mai ridicată dorință de 
participare, de angajare, prin
tr-o superioară responsabilitate 
nu numai in realizarea in cele 
mai bune condițiuni a sarcini
lor curente de producție, el fi
ind animat — și acesta este un 
lucru semnificativ —, de dorin
ța de a cunoaște și dezbate toa
te problemele care privesc des
tinele colectivului nostru mun
citoresc, de a-șî spune cuvîntul, 
argumentat și concret, în tot 
ceea ce se dezbate și se decide in 
folosul nostru, al tuturor. Deci 
tocmai această stare de respon
sabilitate și angajare constituie 
pentru mine cel mai prețios te
zaur cu care plec la drum în 
activitatea mea • Vă rog să concretizați, spunîndu-ne de pildă, care au fost cele mai importante propuneri pe care vi le-au sugerat organizațiile U.T.C., tinerii și cum au fost ele primite și rezolvate în cadrul organismului colectiv de conducere a întreprinderii? • Vreau 
in primul rind să rețineți că 
majoritatea covîrșitoare a pro- 
în C.O.M., spune Anișoara Toma, mai ales că sînt atitea probleme pe care noi și nu alții trebuie să ni le rezolvăm. Maiștrii au ajuns să mă intrebe de fiecare dată cînd mă văd cam ce probleme mai are tineretul fabricii, că ei sint gata să ne sprijine. Dealtfel problemele pe care eu le susțin în C.O.M. le discutăm întii în biroul sau comitetul organizației să vedem dacă este cazul să ajungă în C.O.M. Ne-am obișnuit cu toții să vedem în C.O.M. un loc de unde multe dintre cele mai diverse propuneri și idei ale noastre, ale tinerilor, incep să prindă viață. Dealtfel această obișnuință a noastră de a vedea in C.O.M. un mijloc de luare la cunoștință și rezolvare a problemelor ce frămintă pe tinerii întreprinderii vine de la nivelul adunărilor generale ale organizațiilor U.T.C., adunări în care sînt ridicate o serie de probleme foarte importante nu numai pentru mersul producției, dar și pentru Viața colectivelor de tineri, pentru viața fiecărui tinăr în parte. Cînd iau cuvîntul in C.O.M. se știe că vorbesc th numele tinerilor întreprinderii și tocmai de aceea sînt ascultată, iar pe cuvîntul nostru se pune mare bază. Tinerii sint, nu-i așa. principala forță de muncă a întreprinderii !“.Ca drept concluzie să spunem că activitatea în C.O.M. a secretarei Comitetului U.T.C. de la Î.C. Focșani poate fi considerată ca un bun exemplu, pe care l-am dori întîlnit peste țot în Organizațiile hoâstre.

EUGEN MIHAESCU 

punerilor venite ide la tineri au 
fost formulate în cadrul adună
rilor generale ale organizațiilor 
U.T.C., fapt care dovedește că 
atunci cind sint temeinic pre
gătite, concret ancorate in pro
blematica specifică de muncă și 
de viață a fiecărei organizații 
U.T.C., a fiecărui colectiv de ti
neri, aceste adunări generale 
ființează ca adevărate forumuri 
democratice, ca spații de stimu
lare și manifestare a spiritului 
de inițiativă al tinerilor noștri. 
Spre exemplu, organizațiile 
U.T.C. de la utilaj, montaj, scu- 
lerie au ridicat cam în aceeași 
perioadă propunerea de a pre
lua in proprie răspundere o ac
țiune importantă pentru planul 
economic al întreprinderii, poza
rea de cable, ca și montările de 
utilaje. Un alt set de propuneri 
a vizat realizarea unor impor
tante economii de materie pri
mă, materiale, energie și com
bustibil, și aici aș exemplifica

Convorbire cu lăcătușul 
VASILE TUDORACHE

secretarul Comitetului U.T.C. 
de la întreprinderea mecanică 

„Nicolina" — Iași 

I

me le discută fie la nivel de or
ganizație de bază, fie direct cu 
mine și încerc împreună cu cei
lalți tovarăși din Consiliul oame
nilor muncii să le dăm o rezol
vare favorabilă, desigur in mă
sura posibilităților existente. 
Sînt și cazuri cind dintr-un mo
tiv sau altul nu poți rezolva pe 
loc cererea tînăruluî dar atunci 
se discută sincer, deschis cu cel 
în cauză, i se explică posibili
tățile reale, căutăm împreună 
soluții. Esențialul este insă să 
avem încredere reciproc, să sti
mulăm acest climat de opinie, 
de dezbatere, de sinceritate și 
corectitudine. Fără această în
credere reciprocă dialogul nu 
mai poate fi nicicum posibil. 
Dealtfel, eu cred că aici își 
spune cuvîntul și faptul că, lu- 
crînd nemijlocit in întreprinde
re, reușesc să împletesc perma
nent activitatea producției cu 
realizarea atribuțiilor de secre
tar U.T.C. și, respectiv, de vice
președinte al C.O.M., cunosc mai 
bine, direct, oamenii. • Sinteți de un an vicepreședinte al Consiliului oamenilor muncii. în a- ceastă calitate, vorbind deschis, cite probleme personale ați ridicat sau v-ați rezolvat? • Foarte deschis, nici una. Și nu pen
tru că nu aș avea (dar nu des
pre asta discutăm acum) ci pen
tru că mandatul care mi s-a în
credințat Vreau să-l folosesc nu
mai și numai pentru tovarășii 
mei. Dacă aș ști că o singură 
dată m-am folosit de această 
calitate numai pentru mine, n-aș 
mai putea privi în ochii colegi
lor mei de muncă... Și ar fi du
reros... • Discutind și cu alți colegi, și ei tot secretari ai unor comitete U.T.C., s-a ridicat o problemă, aceea că uneori eficiența participării lor, calitatea critică, precisă a unot propuneri și probleme ridicate, ar fi Sensibil diminuată de faptul că în acest organism colectiv de decizie participă și cadre cu munci de răspundere căre ulterior ar putea, printr-o opinie mai răspioată, mai tăioasă, la a- dresa lor, să creeze neplăceri sau șicane reprezentantului tinerilor. Vi s-a întîmplat o asemenea situație? Dacă da, Cum ați procedat ? • Nu, nu am fost 
pus niciodată în această situa
ție și asta cred că atit datori
tă Climatului deschis, democra
tic și principial in care se dis
cută la noi in Consiliul oameni
lor muncii cît și a faptului că 
pentru fiecare ședință îmi pre
gătesc in prealabil argumente
le necesare susținerii fiecărei 
propuneri pe care vreau s-o ri
dic. Dealtfel, fără să am preten
ția unei definiții, eu cred că în 
fnomentul de față esențialul este 
Si dispui deopotrivă de pasiune 
și competență. Mă gindesc chiar 
că, dată fiind complexitatea pro
blemelor economice, sociale, de 
specificul aplicării noului meca
nism economico-financiar, de 
întărirea și consolidarea demo
crației muncitorești, ar fi nece
sar ca la instruirile secretarilor 
comitetelor U.T.C. să se pună 
un accent mai mare pe însuși
rea unor cunoștințe specifice de 
știință a conducerii, de legisla
ția muncii, de economie pontică așa incit să dispunem de un 
nivel tot măi înalt de compe
tență in abordarea și soluționa
rea problemelor și sarcinilor ce 
ne revin fiecăruia în această 
dublă calitate de reprezentant al 
organizației U.T.C. și de secretar 
al comitetului pe întreprindere.

ȘERBAN CIONOF
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VIZITA OFICIALĂ A PR INTELUI REPUBLICII ZIMBABWE
Dineu oficial oferit

de tovarășul Nicolae Ceaușescu 
și tovarășa Elena Ceaușescu 

în onoarea tovarășului 
Canaan Sodindo Banana. ■ .< I

și a tovarășei Janet Banana
Președintele Republicii Socla- fV^te Roțnânia, tovarășul Nicolae Ceaușescu, și tovarășa Elena Ceaușescu au oferit, vineri, la Palatul Consiliului de Stat, un dineu oficial în onoarea tovarășului Canaan Sodindo Banana, președintele Republicii Zimbabwe, și a tovarășei Janet Banana.

Au participat tovarășii Iile Verdeț, Lina Ciobanu, Ion Coman, Nicolae Constantin, Janos Fazekas, Gheorghe Oprea, Gheorghe Pană, Dumitru Popescu, Gheorghe Rădulescu, Aneta Spornic, Virgil Trofin, Mihai Gere, Nicolae Giosan, Su- zana Gâdea, Ion Ioniță, Marin Rădoi, merpbri ai Consiliului

de Stat, ai guvernului, membri ai conducerii unor instituții centrale și organizații de masă, alte persoane oficiale.Tovarășii din conducerea de partid și de stat au participat împreună cu soțiile.Au luat parte, de asemenea, Sydney Tigere Sekeramayi, Morris Nyagumbo, W. Ndangana,

celelalte persoane oficiale , din Republica Zimbabwe.în timpul dineului, tovarășul Nicolae Ceaușescu și tovarășul Canaan Sodindo Banana au rostit toasturi. Au fost intonate imnurile de stat ale celor două țări.Dineul s-a desfășurat într-o ambianță de cordialitate și prietenie.

4

TOASTUL TOVARĂȘULUI 
NICOLAE CEAUȘESCU

TOASTUL TOVARĂȘULUI 
CANAAN SODINDO BANANA

Tovarășe președinte al Republicii Zimbabwe,Canaan Sodindo Banana,Doamnă Janet Banana,Stimați oaspeți din Republica Zimbabwe,Tovarăși și prieteni,îmi face o deosebită plăcere ca, în numele Comitetului Central al Partidului Comunist Român, al Consiliului de Stat și al guvernului român, precum și în numele meu și al tovarășei mele, să vă salut cordial, ca oaspeți ai țării noastre, pe dumneavoastră, tovarășe președinte și pe doamna Janet Banana, pe colaboratorii care vă însoțesc — și să vă adresez urarea călduroasă de bun venit în România.Salutăm in dumneavoastră pe primul președinte al tinărului stat independent Zimbabwe, salutăm poporul zimbabwian care, luptind vreme îndelungată împotriva dominației imperialiste, a politicii rasiste, a obți- nut o victorie istorică și a pă- calea dezvoltării independente și libere.Vizita pe care o întreprindeți in România constituie o ilustrare a raporturilor de prietenie și solidaritate statornicite între partidele și popoarele noastre în anii îndelungatei și grelei lupte de eliberare națională duse de poporul Zimbabwe. în același timp, considerăm vizita ca o expresie a dorinței comune de a dezvolta, in noile condiții relații de colaborare — economice, tehnice, științifice și culturale — de a întări continuu solidaritatea dintre țările noastre. Poporul român a salutat cu deosebită satisfacție victoria obținută în alegerile din martie și s proclamarea independenței Republicii Zimbabwe. Victoria obținută în alegeri de Z.A.N.U., de Frontul Patriotic și formarea guvernului sub președinția tovarășului Robert Mugabe, au constituit o cotitură istorică in dezvoltarea poporului zimbabwian.Aș dori să menționez, cu acest prilej, că, în cursul luptei de eliberare, am avut numeroase întâlniri cu tovarășul Mugabe, cu alți conducători ai luptei poporului Zimbabwe. Am acordat un sprijin activ luptei pentru independență a poporului Zimbabwe.Proclamarea Republicii Zimbabwe a constituit o nouă victorie în lupta pentru licliidarea definitivă a dominației colonialiste in Africa. Această victorie, ca și alte succese în lupta de eliberare națională, demonstrează cu putere că popoarele sint hotărite să lichideze definitiv dominația imperialistă și colonială, să-șl asigure independența, să-și făurească o viață liberă, așa cum doresc.Știm că în fața guvernului și poporului Zimbabwe stau probleme complexe legate de dezvoltarea și consolidarea independenței. de făurirea unui Zimbabwe puternic care să asigure poporului un nivel de viață corespunzător posibilităților și dorinței sale.în spiritul relațiilor statornicite in cursul luptei de eliberare națională, dorim ca, in noile condiții, să dezvoltăm o colaborare activă, pe baza principiilor 

deplinei egalități, a respectului independenței și suveranității naționale, neamestecului in treburile interne și avantajului reciproc.Tovarășe președinte,In cursul vizitei dumneavoastră în România veți avea prilejul să cunoașteți unele dintre preocupările și realizările poporului român in edificarea societății socialiste multilateral dezvoltate. Aceste realizări demonstrează cu putere că numai in condițiile cind poporul este pe deplin stăpin pe bogățiile sale naționale, cind edifică o nouă orînduire socială. își poate asigura progresul rapid, bunăstarea și independența.Preocupîndu-ne de realizarea programului de făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate, acționăm, totodată, ferm pentru o politică de destindere, de pace și respect al independenței naționale. Sintem con- știenți că, pentru dezvoltarea economico-socială și pentru e- dificarea socialismului, pentru progresul fiecărui popor este nevoie de pace, este nevoie de respect neabătut al independenței naționale, de Întrajutorare și solidaritate intre toate popoarele care luptă împotriva imperialismului și colonialismului.în lume sint incă multe probleme de soluționat. Se face incă simțită politica de dominație imperialistă și colonialistă, de forță și dictat, de amestec in treburile altor state. Este adevărat, popoarele au obținut victorii de importanță istorică și acționează tot mai ferm împotriva acestei politici. De aceea, privim cu încredere desfășurarea vieții internaționale avind convingerea că — acționind în deplină unitate — popoarele vor ști să asigure triumful destinderii, păcii și independenței naționale. Este necesar să acționăm cu mai multă hotărîre pentru a pune capăt cu desăvîrșire colonialismului. în acest sens, noi acordăm un sprijin activ luptei poporului din Namibia, cit și luptei forțelor progresiste din Africa de Sud împotriva politicii de apartheid.Tinind seama de problemele complexe ale vieții internaționale contemporane, acționăm cu toată fermitatea pentru soluționarea pe calea tratativelor a conflictelor și neînțelegerilor dintre state. Mai mult ca ori- cind, considerăm că trebuie fă

cut totul ca toate conflictele actuale, toate neînțelegerile dintre state să fie soluționate, prin tratative, pornindu-se de la respectul reciproc al independenței, de la neamestecul in treburile interne.în Europa, sintem , preocupați pentru buna pregătire și desfășurarea cu succes a Conferinței pentru securitate europeană de la Madrid, astfel ca aceasta să dea un nou impuls destinderii și, mai cu seamă, trecerii la dezangajare militară și dezarmare. în mod deosebit considerăm necesar să se ajungă la organizarea unei conferințe pentru dezarmare in Europa, să se înceapă tratativele în vederea opririi amplasării de noi rachete nucleare.Acordăm, de asemenea, o mare însemnătate cooperării în Balcani, realizării in această regiune a unei zone a păcii, fără armament nuclear.Sprijinim, de asemenea, activitatea pentru soluționarea problemelor din Orientul Mijlociu și instaurarea unei păci globale, pe baza retragerii Israelului din teritoriile ocupate și realizarea unui stat palestinian independent.Una dintre problemele de importanță primordială ale lumii contemporane o reprezintă subdezvoltarea, accentuarea decalajului dintre țările bogate și sărace. De aceea, România acționează ferm pentru întărirea solidarității țărilor in curs de dezvoltare în lupta pentru realizarea unei noi ordini economice internaționale. Rezultatele cu care s-a încheiat sesiunea specială a Organizației Națiunilor Unite consacrată problemelor subdezvoltării și noii ordini economice demonstrează că țările bogate nu sint dispuse să țină seama de cei săraci. Aceasta impune cu atit mai mult ca țările în curs de dezvoltare să-și întărească solidaritatea, să acționeze intr-o strinsă unitate, pentru a putea determina obținerea unor rezultate pozitive în realizarea noii ordini economice internaționale. De fapt, lupta împotriva subdezvoltării, pentru o nouă ordine economică, constituie o parte integrantă a luptei împotriva imperialismului și colonialismului. De aceea, trebuie să înțelegem că, așa cum libertatea și independența nu s-au obținut decit prin luptă — tot așa noua ordine nu se poate realiza decit prin lupta unită a tuturor forțelor antiimperialiste.

Este hecesar, de asemenea, să intensificăm lupta pentru dezarmare și, in primul rind, pentru dezarmarea nucleară. Trebuie să facem totul pentru a se trece la reducerea cheltuielilor militare —, care 311 ajuns anul acesta la 500 miliarde de dolari —, să se aloce aceste mijloace și pentru dezvoltarea țărilor sărace, pentru progresul economico-social in general. Să punem minunatele cuceriri ale științei, ale cunoașterii umane in serviciul independenței, bunăstării și fericirii omenirii !Complexitatea problemelor din viața internațională impune participarea, cu drepturi egale, a tuturor statelor la soluționarea lor și, in primul rind, a țărilor mici și mijlocii, a țărilor in curs de dezvoltare, a țărilor nealiniate.Noi avem ferma convingere că. întărind solidaritatea și unitatea, forțele progresiste, popoarele de pretutindeni pot pune capăt politicii imperialiste și colonialiste, pot să-și asigure un loc demn in lume, să-și făurească o viață liberă, de bunăstare și fericire '.Tovarășe președinte,Sint incredințat că vizita dumneavoastră va reprezenta un moment important in dezvoltarea relațiilor dintre România și Zimbabwe, atit pe plan bilateral, cit și pe arena internațională.Să facem în așa fel incit solidaritatea și frăția realizată în cursul luptei de eliberare să se manifeste cu putere în dezvoltarea economico-socială independentă a țărilor noastre !Doresc să urez o dezvoltare continuă a prieteniei și colaborării dintre România și Republica Zimbabwe, dintre * popoarele noastre !Urez poporului prieten zimbabwian, prosperitate și fericire. succese tot mai mari în dezvoltarea sa economico-socială, in consolidarea independenței și suveranității 1Ridic paharul în sănătatea tovarășului președinte al Republicii Zimbabwe, Canaan Banana, și a doamnei Jaqet Banana !în sănătatea oaspeților noștri!In sănătatea dumneavoastră, a tuturor!Pentru libertate și independență națională, pentru pace și colaborare in întreaga lume ! (Aplauze).

Tovarășe președinte al Republicii Socialiste România, Nicolae Ceaușescu,Doamnă Ceaușescu,Stimați membri ai Consiliului de Stat și ai Consiliului de Miniștri,Tovarăși,Doamnelor și domnilor,Permiteți-mi să vă adresez salutări revoluționare și frățești din partea guvernului și poporului Republicii Zimbabwe !Este un moment de deosebită bucurie pentru mine, pentru soția mea, miniștrii și oficialitățile guvernamentale care mă însoțesc. Sintem fericiți să ne aflăm aici, în România, în prima vizită oficială din statul independent Zimbabwe, după o perioadă atit de îndelungată de izolare datorată opresiunii coloniale.Adresăm felicitări Partidului Comunist Român, poporului român, comuniștilor pentru victoria obținută in revoluția de eliberare socială și națională, antifascistă și antiimperialistă care a marcat începutul unei noi ere in istoria României, o eră de profunde transformări democratice, pentru realizarea suveranității sale naționale, a progresului său economic și social. Semnificația victoriei dumneavoastră a depășit frontierele țării. Dumneavoastră ați înțeles lucrul foarte important că independența dumneavoastră nu poate fi completă decit dacă întreaga omenire va fi eliberată de cătușele imperialismului și colonialismului. Iată de ce România s-a situat în fruntea celor care ne-au sprijinit în timpul luptei noastre juste pentru emanciparea națională. Ne-ați acordat sprijin material și moral în timpul celor mai grele încercări. Principalul merit pentru tot ce s-a făcut de către Partidul Comunist Român, de către poporul român pentru succesul luptei noastre, pentru independență il datorăm Excelenței Sale, tovarășului Nicolae Ceaușescu, prieten sincer și devotat al poporului Zimbabwe. Dumneavoastră ați privit lupta nosatră ca pe propria dumneavoastră luptă, unindu-vă indestructibil cu noi în scopul realizării unei păci durabile.După ce am obținut independența națională, v-ați arătat dispuși să ne sprijiniți in actuala noastră luptă împotriva sărăciei, subdezvoltării și dependenței. România a fost printre primele țări care au deschis ambasadă in Zimbabwe.Numai o cu o lună în urmă ați trimis în țara noastră o înaltă și puternică delegație de partid și de stat pentru a ex

plora posibilitățile de cooperare economică bilaterală. Studenții noștri se pregătesc în diferite centre de invățămint din țara dumneavoastră.Toate acestea demonstrează că Zimbabwe ocupă un loc centrai in politica dumneavoastră externă. Vizita noastră in Republica Socialistă România trebuie să fie privită ea un mijloc de consolidare a relațiilor noastre tovărășești tradiționale.Am fost primiți cu căldură in țara dumneavoastră. Aceasta subliniază existența unor puternice legături frățești și revoluționare care unesc popoarele și țările noastre.Tovarășe președinte,Excelențele Voastre,Ne simțim ca acasă în frumoasa dumneavoastră țară.în timpul scurtei noastre șederi sperăm să învățăm multe din experiența și din dezvoltarea dumneavoastră. După victoria dumneavoastră împotriva dictaturii fasciste ați reușit să transformați țara dumneavoastră dintr-o țară agrară săracă într-o țară socialistă cu o industrie puternică, cu o tehnologie modernă și cu o agricultură dezvoltată.Ați reușit, de asemenea, să înlăturați inegalitățile interne și ați format un om nou, cu o conștiință umanistă înaltă și cu un spirit revoluționar cutezător.Tovarășe președinte, Excelențele Voastre,Dezvoltarea dumneavoastră internă v-a permis să duceți o politică externă progresistă.Sînteți campioni de seamă ai destinderii internaționale, ai păcii, ai instaurării unei noi ordini economice internaționale, echitabile și juste. Vă identificați activ cu lupta antiimperialistă și anticolonialistă a lumii a treia.Sprijiniți țările în curs de dezvoltare prin pregătirea de cadre și prin dezvoltarea economiilor lor, asigurind prin aceasta dezvoltarea lor liberă și de sine stătătoare.Vă îndepliniți cu adevărat rolul în promovarea colaborării bilaterale, in eliminarea subdezvoltării și accelerării progresului economic și social in lume.Trăiască Partidul Comunist Român sub conducerea înțeleaptă a tovarășului Nicolae Ceaușescu.Tocmai aceasta ne-a ajutat să obținem independența noastră națională.Permiteți-mi să folosesc acest prilej pentru a mă referi pe scurt la citeva din succesele și 

problemele noastre de la obținerea independenței naționale.La sfîrșitul războiului, lupta noastră a trecut de la revoluția violentă la schimbări pașnice. în prezent sintem confruntați cu următoarele sarcini majore : reconcilierea și unificarea națiunii după războiul amar și îndelungat, reconstrucția după afectarea pînă aproape la distrugere a serviciilor infrastructurale escjițiale in zonele rurale, reașezarea și restabilirea maselor după marile dislocări și pierderi suferite in timpul războiului, rectificarea legilor nejuste și discriminatorii create de colonialism.în cadrul actualelor constrîn- geri impuse de lipsa de forță de muncă calificată, de capital și de tehnologii adecvate, guvernul meu a obținut pînă în prezent realizări modeste. Foștii dușmani au acceptat in general realitatea acestei noi situații. în pofida existenței unor deosebiri ideologice, rasiale, etnice și religioase există o atitudine generală de loialitate față de Zimbabwe. Există o pace și o stabilitate relative in interiorul țării.Programele de reașezare și de reconstrucție sint în curs de realizare. Pină în prezent, mii de refugiați care în timpul războiului au emigrat in țările independente vecine s-au reîntors și se adaptează treptat la existența pașnică și se angajează in producția de alimente și alte bunuri necesare vieții. Recunoaștem, mai există incă unele probleme, îndeosebi în domeniul administrației și finanțelor. Sintem bucuroși că au inceput deja negocierile între ministerele de resort ale celor două guverne ale noastre in vederea rezolvării unora dintre aceste probleme. Fără îndoială că in timpul acestei vizite vor fi luate importante hotărîri pentru a stabili bazele unei cooperări reciproc avantajoase în acest domeniu, între statele noastre.Noi am inițiat, de asemenea, citeva planuri de reconstrucție cu scopul de a restabili viața normală in fostele zone de operațiuni militare. Servicii de bază ca spitale, școli, rezervoare de apă, rețele de telecomunicații sini treptat restabilite. Din nou lipsa de mină de lucru calificată și de fonduri adecvate rămîne principala problemă. Unul din planurile majore ale politicii guvernului este rectificarea legilor nejuste și discriminatorii în scopul dfe a crea condiții pentru justiție socială. 111 acest scop, guvernul a căutat să raționalizeze și să stabilizeze forța de muncă prin legiferarea unei politici a salariului minim 

și crearea comitetelor muncitorilor. A lost, de asemenea, formată o Comisie de investigare a veniturilor, prețurilor și condițiilor de muncă, in scopul de a face recomandări care ar asigura un sistem de remunerare uniform și echitabil. Au fost introduse, de asemenea, în- vățămintul gratuit în ciclul primar și asistența medicală gratuită pentru persoanele care cîștigă sub 150 de dolari Zimbabwe lunar. Față de infrastructura capitalistă existentă, guvernul meu a urmat o politică concretă și pragmatică ce permite forțelor productive să se dezvolte cit se poate de repede fără ca aceasta să provoace dislocări economice și să supună populația la greutăți nejustificate. Astfel, în timp ce urmărim obiective socialiste, am permis întreprinderilor și inițiativei particulare să-și continue activitatea atita timp cit acest lucru este compatibil cu obiectivele unei societăți bazate pe democrație, justiție socială și responsabilitate reciprocă.Tovarășe președinte.Excelențe,în politica noastră extern*  sintem călăuziți de principiile socialiste, care in mod necesar trebuie să ia in considerație realitățile situației internaționale. Noi luptăm pentru libertatea internațională și progres, justiție, pace și stabilitate.în promovarea acestor țeluri noi sprijinim lupta de eliberare dusă de S.W.A.P.O. în Namibia, A.N.C. și P.A.C. în Africa de Sud, Frontul POLISARIO in Sahara occidentală și Organizația pentru Eliberarea Palestinei. Noi ne eliberăm de vechea dependență de Africa de Sud, și ducem in mod hotărit o politică menită să promoveze piețe și servicii comune regionale. Credem și punem în practică o politică de nealiniere pozitivă și sprijinim puternic acțiunile pentru promovarea păcii internaționale și a unei ordini economice drepte și echitabile. Recunoaștem că trăim într-o lume a interdependenței. în primul rind, noi conlucrăm cu a- liații noștri naturali (adică țările progresiste care ne-au ajutat in perioada luptei noastre). In același timp, insă colaborăm cu alte state ale lumii indiferent de sistemul lor social, atita timp cit aceste relații se bazează pe egalitate și neamestec in afacerile noastre interne. Sprijinim investițiile străine, cu condiția ca acestea să promoveze dezvoltarea independentă, de sine stătătoare a țării noastre.Tovarășe președinte,Excelențe,într-adevăr România șl Zimbabwe au concepții comune privind dezvoltarea țărilor lor. Să edificăm pe această bază ideologică relații in scopul creării unui sistem social internațional just și pașnic. Trăiască solidaritatea și unitatea intre România și Zimbabwe !Permiteți-mi să vă invit să toastăm :— pentru consolidarea permanentă a prieteniei și solidarității intre popoarele și statele noastre !— pentru prosperitatea Partidului Comunist Român in lupta sa hotărită pentru construirea societății socialiste multilateral dezvoltate, pentru continua ridicare a nivelului de trai material și spiritual al poporului român !— in sănătatea Excelenței Sale, tovarășul președinte Nicolae Ceaușescu, și a doamnei Elena Ceaușescu !— în sănătatea Excelențelor Voastre !— pentru victoria cauzei păcii internaționale, justiției socialo și progresului ! (Aplauze).
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6 milioane în minus — atunci 
cînd efortul propriu este 

lăsat pe seama altora

6 milioane în plus — atunci 
cînd toată lumea participă 

la rezolvarea ecuației producției

Prin expozițiile Capitalei
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Exportul reprezintă mai bine de 90 Ia cută din producția întreprinderii de prelucrare a lemnului din Rădăuți și a Combinatului de prelucrare a lemnului din Suceava. Firesc deci, colectivele de oameni ai muncii din cele două unități au responsabilități sporite in ceea ce privește onorarea fermă, in cele mai bune condiții, a contractelor incheiate. Or, dacă la

«combinatul sucevean intr-adevăr așa stau lucrurile, toate eforturile fiind orientate spre înfăptuirea acestui deziderat major, la Rădăuți mai sint încă suficiente rezerve neutilizate. Funind față in față activitatea celor două colective n-am făcut altceva decît să sugerăm cîteva din căile prin care unitatea din Rădăuți, urmind

pilda celei din Suceava, poate depăși actuala situație. Desigur, un schimb de experiență între cele două colective de oameni ai muncii ar fi făcut poate tardivă intervenția noastră. Dealtfel, apreciem că această acțiune ar fi chiar și acum binevenită. Mai ales că între Rădăuți șl Suceava nu sint decît 30 km.

Peste citeva luni întreprinderea de prelucrare a lemnului din Rădăuți va împlini 20 de ani de la înființare, în cele două decenii de activitate, întreprinderea a devenit binecunoscută atît cumpărătorilor din tară, cît mai ales celor de peste hotare, 92 la sută din producția sa fiind destinată exportului. Atelierele și secțiile sale au crescut între timp, au fost dotate cu multe utilaje complexe, cu performanțe tehnice deosebite, făbricuța de odinioară transformindu-se într-o modernă unitate.— Executăm mobilier pentru 15 țări din 4 continente, ne spune Vicon Ehupov, inginerul șef al întreprinderii. în unele țări, cum ar fi, de pildă, U.R.S.S., R.D. Germană, R.F. Germania exportăm mobilă, fără întrerupere, de aproape 20 de ani — continuitatea aceasta vorbind de la sine despre eforturile noastre pentru satisfacerea totală a cerințelor partenerilor. Aceasta credem că este principala explicație a aprecierilor de care ne bucurăm.Toate bune și frumoase — cel puțin în viziunea inginerului șef — dar ne-a surprins, folosind, totuși, un termen blind, inexplicabila sa „amnezie" cînd a venit vorba despre nerealiză- rile întreprinderii, despre restantele la export care, în perioada scursă pină acum din acest an, depășesc șase milioane lei valută, ele concretizîndu-se In nelivrarea a 1 052 piese Da- comex, 350 etajere din rășinoa- se, 40 garnituri Bordeaux, 450 dormitoare și 50 de garnituri Blanchette. înregistrînd cu atenție această atitudine a inginerului Ehupov, — care, dealtfel, nu este singulară — am găsit și una din explicațiile răminerilor în urmă : în loc să analizeze cu responsabilitate situația existentă, să tragă concluziile de rigoare și să treacă neîntîrziat la înlăturarea actualei stări de lucruri adaptindu-se prompt la solicitările mereu altele, ale beneficiarilor, conducerea întreprinderii se mulțumește să „paseze" propriile responsabilități altora, indiferent că este vorba de furnizorii de materii prime și materiale, ori de centrala tutelară.Ne-am convins în timpul documentării întreprinse că sint, intr-adevăr, o serie de cauze o- biective care influențează ritmicitatea producției, dar tot atit de adevărat este că printr-o mobilizare mai hotărită a tuturor eforturilor, actualul impas poate și trebuie să fie depășit, pentru că, în perioada imediat 

următoare, sarcinile întreprinderii vor crește considerabil, la unele sortimente de bază producția dublindu-se încă din această lună.— N-am reușit nici pină acum să specializăm echipele pe comenzile aflate în execuție, ne spune maistrul Dumitru Sfichi, secretarul comitetului de partid, ceea ce, nu de puține ori, în funcție de necesitățile de moment, ne obligă să trecem o echipă de la o garnitură la alta, de la o operație la alta, fapt care, desigur, duce la multe ore irosite inutil, la frecvente strangulări de flux, la importante perturbări ale procesului tehnologic. în plus, nu existîț o evidență exactă în urmărirea reperelor, nu se programează clar și 
CE EXPLICA REZULTATELE DIFERITE IN ÎNDEPLI
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precis execuția acestora pe flux astfel că. îndeosebi în sectoarele de Croit panouri, Mașini II, Pregătire, Croit masive și Mașini I să se piardă, absolut nejustificat, mult timp. Toate a- ceste cauze, cărora li se adaugă, în proporție mult mai mică însă, absențele nemotivate, în- tîrzierile, învoirile, fac ca indicele de folosire a fondului de timp să fie doar de 93 la sută, influențînd direct asupra nere- alizării productivității muncii.Stind de vorbă in secțiile întreprinderii cu mai mulți lucrători aveam să aflam că aprovizionarea tehnico-materială în salturi, absența unor scule, sint alte explicații ale impasului prin care trece întreprinderea.Sintem siguri că situația în- tilnită este pe deplin remedla- bilă, după cum tot la fel de siguri sintem că sprijinul specialiștilor centralei, este cît se poate de util. Totuși, apreciem că mai deplina valorificare a propriilor resurse ar fi fost o soluție mai la îndemînă și mai promptă, o soluție pe care, la numai 30 km de Rădăuți, colectivul de la Combinatul de prelucrare a lemnului Suceava a știut s-o fructifice pe larg și rezultatele n-au întîrziat să se arate.

Cei 4 000 de oameni ai muncii de la C.P.L. Suceava au încheiat bilanțul primelor 8 luni cu o depășire la export de 5,7 milioane lei valută, adică cam tot atita cît reprezintă realizările Întreprinderii din Rădăuți.Acest fapt este cu atît mai îmbucurător cu cit planul de export a crescut cu 22 la sută față de 1979 și cu 70 la sută față de 1976.Aproape jumătate din produsele aedstui an sint noi și re- proiectate, ponderea urmind să crească nu peste multă vreme cu încă o cincime, Desigur, pentru a face față acestor frecvente schimbări ale structurii producției este absolut necesară o ridicată calificare și policalificare a oamenilor, a tinerilor îndeosebi. o specializare eficientă pe diversele tipuri de mobilier și operații.

— Comitetul U.T.C. răspunde direct de ridicarea si perfecționarea pregătirii profesionale, ne informează Vasile Buliga, secretarul organizației de tineret. Producția pentru export trebuie să ffie numai de cea mai bună calitate, or pentru asta esce absolut necesară o sporită competență profesională, inclusiv la noii veniți în unitate. în cadrul întrecerii uteciste avem un sistem clar de urmărire a activității fiecărui utecist si, în plus, dispunem de o metodă, originală, zicem noi, de a-i recompensa pe cei mai buni din cei mai buni : ei sint cei care vor fi promovați să muncească în cele două „brigăzi ale tinereții și hărniciei", conduse de tîmpla- rul Vasile Pița și de maistrul Constantin Calistru, brigăzi care lucrează numai pentru export, și care lună de lună își depășesc sistematic sarcinile de plan.— Este normal să fie așa, completează Vasile Pita, odată ce atit furnirul cît și toate celelalte materiale ne sosesc ritmic și la timp, în permanentă avem asigurate scule de cea mai bună calitate. Este adevărat însă că, in mare parte, de activitatea de aprovizionare a secțiilor cu scule și materiale, ne ocupăm, după program, prin succesive acțiuni de muncă patriotică, noi, tinerii. Fiecare utecist, săptămi- nal, citeva ore, participă la sor

tarea și depozitarea cherestelei, a placajului și furnirului și a celorlalte materiale astfel incit niciodată nu se pierde timp in așteptarea acestora.O altă explicație a depășirilor de plan ne-o oferă tinărul maistru Constantin Calistru. „A- cum, toate operațiile pe flux sint bine determinate, fiecare echipă știe exact ce are de făcut. O oarecare specializare pe operații exista și in anii trecuți dar, mai ales spre sfîrșitul lunii, ordinea stabilită era dată peste cap. Prima măsură care deci se impunea, era o repartizare echitabilă, pe decade, a producției, în al doilea rind am căutat ca pentru anumite sortimente, ceva mai complexe și mai dificile în execuție, cum ar fi, de exemplu, mobila de artă, să specializăm anumite echipe sau brigăzi mixte. Cu timpul, sistemului i s-au adus mai multe îmbunătățiri, astfel îneît astăzi, cu cîteva zile înainte de a trece la fabricarea unui nou model, echipele respective știu precis ce anume au de făcut. Pe lingă faptul că evităm transoortarea inutilă dintr-o secție în alta a pieselor, productivitatea muncii creste cam cu 10 la sută. Mai mult decît atît. fiecare muncitor știe exact de la cine are de primjt spre execuție un anume reper — pe care nu-1 preia decît dacă dacă este de bună calitate — și știe, precis cui anume trebuie să-l predea mai departe.într-adevăr, trecind prin secții. ne-am convins că sporul de producție se realizează nu nrin solicitare fizică, ci prin utilizarea mai rațională a dotării existente, prin buna organizare a procesului tehnologic, evitarea sunrapunerilor de sarcini si activități, a stagnărilor inutile. De altfel, permanenta modernizare a procesului tehnologic, introducerea unor noi metode de fabricație, sint alte căi de creștere a eficienței exportului. Doar in ultimele luni, prin tinizarea tuturor panourilor de mobilă, prelucrăm ornamentele prin matrițare șl șlefuire mecanică a masivelor profilate obținind la unele sortimente, sporuri de producție de circa 20 la sută.Iață așadar că — deși nu sînt oeoliți de inerentele greutăți — jiar, fără a apela la nesfirșit la sprijinul și înțelegerea centralei, a celorlalți colaboratori, organi- zind doar în cele mai mici amănunte întregul proces de producție, colectivul de oameni al muncii, tinerii de la Combinatul de prelucrare a lemnului din Suceava înregistrează zi de zi, lună de lună, substanțiale depășiri de plan la export.
EMIL STANCIU 

MIRCEA MOTRICI

CE REPREZINTĂ 1 IA SUTĂ 
C1ND ESTE VORRA

DE MANUALUL ȘCOLAR?Cu mai puțin de o săptămină înainte de începerea anului de învățămînt, cadre didactice și elevi din școli din țară și din Capitală ne-au semnalat că le lipsesc încă un număr însemnat de manuale. Ne-am adresat celor răspunzători de tipărirea _ și difuzarea acestora care, pe lingă unele motive „obiective" ne-au oferit asigurarea că la 15 septembrie toate manualele se vor afla în școli. Nu era o promisiune care să ne uimească prin ineditul ei, o auzim de cițiva ani buni. Iată-rre la cîteva zile după debutul anului școlar. întreprindem un raid prin citeva mari unități bucureștene. Dacă Ia școlile generale promisiunea s-a îndeplinit, nu același lucru se poate spune despre licee.La Liceul industrial nr. 25, lipsesc, printre altele, „Elemente de algebră superioară" cls. XII, „Elemente de analiză matematică" cls. XI, „Geometria și trigono- metria" de clasa a IX-a și aX- a.La Liceul de matematică-fizi- că Dimitrie Cantemir nu au sosit pină la această oră Electrotehnica pentru clasele a X-a,XI- a, XH-a și Cunoștințe so- cial-politice cls. a X-a.La Liceul Industrial Spiru Ha- ret se așteaptă cu răbdare (datorată experiențelor anterioare), Elemente de algebră superioară cls. a XH-a, Organizarea întreprinderilor, cls. a XII, Cunoștințe social-politice cls. a X-a, Mecanica pentru treapta a Il-a, Electrotehnica pentru treptele I și II. Să ne oprim deocamdată aici.Departe de noi gîndul de a trece cu ușurință peste eforturile reale care s-au făcut și în acest an pentru editarea cărților școlare. După cum ne spune Ion Vasiliu, șeful compartimentului Carte școlară din întreprinderea de difuzare a cărții, anul acesta s-au tipărit aproape 800 de titluri intr-un tiraj de peste 26 de milioane de exemplare.Mai mult ca în alți ani, majoritatea acestor titluri au ajuns la timp in școli. Lipsesc încă — din totalul cărților pe care trebuiau să le primească unele licee — numai 1 la sută sau 3 Ia sută. Procente mici. Pare puțin, dar, iată, concret, ce înseamnă Intr-o școală 1 la sută. Un manual de specialitate pentru toate cele trei clase cărora le este destinat (X, XI, XII), și un ma-

RAIDANCHETĂ IN

LICEELE BUCUREȘTENE

Victimele propriei inerții
O splendidă clădire, modern concepută, cu un hol fastuos (și dacă spuneam somptuos, nu era greșit), cu spații ample, încăperi numeroase, o sală de spectacole de 500 de locuri etc — este aceea a Casei tineretului din Timișoara. Tovarășa Teodora Nagy, directoarea acestui așezămînt, mi-a vorbit despre succesele cîtorva dintre formațiile de aici. Astfel, formația de muzică dixilen (un tip de muzică ușoară prelucrată) a luat locul II pe țară la ediția anterioară a Festivalului național „Cîntarea României". în cadrul finalei aceleeași ediții corul, în limba germană Franz Schubert a obținut locul III. Orchestra de cameră și impunătorul ansamblu „Hora Banatului", alcătuit din 84 membri, au înregistrat, de asemenea, succese. Premii conferite de revistele „Viața studențească" și „Amfiteatru", alte distincții s-au decernat formației conduse de Ilie Stepan, Fro musica, echipă a cărei evoluție îndreptățește puternice speranțe.Aș fi dorit să pot continua articolul în acest fel, cu notarea 

nual de cultură generală. Este lesne de înțeles ce reprezintă un asemenea „mic", „neglijabil" procent, cînd este vorba de manualele de matematică. Elevii Daniel Vasilescu și Genizared Petrovici de la Liceul industrial nr- 25 își amintesc — fără nostalgie — cum au învățat ei geometria și trigonometria un an Întreg fără manual și acum sînt — se tem el — poate in perspectiva s-o ia de la început: „Nimeni din clasă n-a avut geometria care este, din cît am pu- "tut noi să aflăm, o carte modernizată, bazată pe principii noi, o materie destul de dificil de asimilat chiar pentru cei care au avut după ce învăța. Nouă ne dicta tovarășul profesor, bineînțeles, rupind cu dictarea o parte apreciabilă din timpul pe care l-am fi folosit pentru e- xercitiu".„Colegii de la alte licee cu care am stat de vorbă — ne spune eleva Valeria Dumitru de la Liceul „D. Cantemir" — ne consideră privi- legiați că avem matematica. Ne lipsesc în schimb manualele de specialitate. Eu mi-am ales acest profil — electrotehnica — și nu știu cît de bine te poți pregăti într-o viitoare meserie tehnică fără să ai schemele și problemele din manual". Cum se învață în lipsa manualelor? Datorită experiențelor de la fiecare început de an, profesorii știu să se descurce. Și-au procurat cite un exemplar (dovadă că aceste cărți există totuși pe undeva) si consumă o parte din timpul destinat înțelegerii și aprofundării materiei, dictînd. Deocamdată, cum spunea cu umor profesorul lulius Utu de la Liceul D. Cantemir, „noroc că mai a- vem și elevi la practică !“.Sperăm ca pină la revenirea marei mase a elevilor la clase manualele vor ajunge la cei cărora le sînt destinate. Se cheltuiesc în fiecare an milioane pentru cartea școlară, care, după cum se știe este gratuită, se prind în planuri exact atîtea cărți cîți elevi sînt și este regretabil — față cu aceste eforturi din partea statului — că datorită unor decalări de grafice, a unor neglijențe și altor cauze care ni se prezintă de la an la an, ca obiective, manualele să nu-și mai îndeplinească rolul — acela de a fi baza unei instruiri moderne.
EMILIA VASILIU 

calm-satisfăcută a unor succese, cu înregistrarea unor opinii care să explice natura lor, a unor planuri de viitor a căror primă chezășie a îndeplinirii să fie realizările de pină in momentul de față. Ar fi fost de așteptat astfel să găsim aici o puternică formație de brigadă artistică, al cărei program să
ÎNSEMNĂRI DESPRE 

ACTIVITATEA CASEI TI
NERETULUI DIN TIMI

ȘOARA

aibă un caracter sintetic. Căci nu e vorba doar de existența și problemele specifice membrilor unui anume colectiv de muncă timișorean, ci de aspecte de majoră importanță, pozitive ori critice, care suscită interesul tuturor tinerilor din municipiu. Din păcate, formația a 'avut o prezență neconcludentă pînă în prezent. Tovarășa directoare a criticat vehement această stare de fapt. „Insuccesele brigăzii se datoresc repertoriului nesatisfăcător, care nu avea sorți de iz- bindă, ca să meargă, cum se spune, drept Ia inima tinerilor. Textele, elaborate de un actor profesionist, aveau un caracter cam general-revuistic. Nu se găsea o abordare frontală a existenței tinerilor, a chestiunilor cu care ei se confruntă". A- ceastă stare de fapt va fi fost observată de mai multă vreme insă de conducerea Casei tineretului. Măsurile de îndreptare aflăm însă că se vor lua, iar nu, cum ar fi trebuit să aflăm, că au fost deja luate. Dealtfel, am sesizat atit din discuția cu tovarășa Nagy, cit și cu metodistul Gheorghe Galetin (care conduce, dealtminteri, între altele, cu toată pasiunea ansamblul folcloric) o anume tonalitate da suferință îmbinată cu o discretă notă revendicativă. Alții ar fi de vină că se poate semnala o anume situație ! Aceasta pe de o parte. Pe de altă parte, neîm- plinirile erau privite cu un aer întristat, ca o boală fără leac. Modul în care mi se răspundea la diferite întrebări, inflexiunile din glasurile partenerilor mei de dialog, sugerau că, parafra- zîndu-J pe un poet, așa e datul sorții. Astfel, mi s-a spus că formația de dans tematic se află încă la început de drum. „Ce putem face ? se lamenta tovarășa Nagy. Tinerii sint incă puțin pregătiți, se încearcă aici Un program pe o temă din «Rapsodia română»".Mi-am permis să-i reamintesc interlocutoarei că dansul tematic presupune abordarea unor aspecte legate de existența colectivelor de muncă. De asemenea, mi-am permis să adaug că alte formații similare, neavînd în spate o experiență mai bogată, au reușit să obțină, in- scriindu-și curajos în repertoriu lucrări de factura pe care o pomeneam, rezultate onorabile. Nu cumva această „hiperexigență" trădează o neîncredere, pe care faptele o infirmă, în posibilitățile artiștilor amatori?Se va face, se va face, totul se va remedia, se vor lua măsuri concrete... Tovarășa Nagy a venit însă în fruntea acestui așezămînt nu în urmă cu o lună-două, și argumentele pentru a deplinge împreună cu mine diverse minusuri cam lipsesc. în cei cinci ani de cind este aici poate nu era greu de observat că echipe care trebuiau să înscrie rezultate de frunte pentru acest lăcaș, atît de important și de impozant, nu activează sau e ca și cum nu ar activa. E bine că se critică diverse aspecte ale repertoriului unei formații. De ce însă de atita vreme critica a rămas la o fază așa-ziclnd teoretică ? Menirea conducerii, a factorilor organizatorici al Instituției, era aceea de a contribui la îmbunătățirea situației, iar nu doar la deplîngerea ei. în ceea ce privește remedierile grabnice, sincer să fiu, se pune întrebarea de bun simț: de ce trebuia așteptat atit, din moment ce există atîta clarviziune în ceea ce privește felul cum se pun (de atita vreme !) problemele.Dar să nu exagerăm la capitolul clarvlziunii... Discutind despre activitățile de ordin po

litico-ideologic, mi s-a vorbit de existența a o serie întreagă de cursuri ținute de cadre locale competente. Am aflat că manifestările au o periodicitate lunară sau bilunară. La anvergura acestui lăcaș, la numărul 'de tineri pe care-i poate găzdui, se pot ține însă de două ori pe săptămină simpozioane, mese rotunde, dezbateri de susținut interes și ridicată calitate, privind teme fierbinți ale actualității, cunoașterea profundă a politicii interne șl externe a partidului, procesul de formare a tinerilor ca oameni ai patriei noastre socialiste. Mulțumirea adincă cu care ni s-;a înșiruit' lista de acțiuni ținute (interesante, firește, dar insuficiente ca frecvență și private de un mai subliniat caracter sistematic) arată că perspectiva aceasta, firească, necesară, n-a fost nici măcar „intuită" de cei care ar fi avut datoria să o fi pus de mult în aplicare.Discoteca, mi se spune, urma să se redeschidă (căci in momentul in care mă aflam acolo era temporar închisă din lipsă de public). Și aceasta după ce în urmă cu cîteva luni veneau aici aproximativ 2 000 de tineri l„E vară, și știți cum e vara... ne-a spus tovarășul Galetin, cu un zîmbet complice. Băieții preferă să se ducă la ștrand. Sigur, nici disc-jockey-ul nu era prea serios și o să-1 schimbăm,^Dar mai e ceva... Părerea mea '■ -ă discoteca s-a cam p'țimat.- ...u'- mea se întoarce la romanță, la vioară, la ritm clasic".. Opiniile tinerilor cu care am stat de vorbă (șl cu care nu ar fi stricat să stea de vorbă și interlocutorii mei !) nu veneau să confirme punctul de vedere, lo- vinescian sui-generis, al tovarășului Galetin. Ei nu prea sint de acord cu unghiul lui inedit. „De fapt — îmi mărturisea Si- mion Ghibaor, absolvent al Liceului electronic — veneam aici, mereu, în număr mare. Aceasta cu un timp în urmă. Ultimul disc-jockey nu avea obiceiul să se consulte cu publicul în alegerea repertoriului. Ambianța era lipsită de modernitate, de atrac- tivitate. Aceleași și aceleași e- fecte ne-au plictisit". „Nu te poți distra dacă nu ți se oferă surprize, îl completa colegul său Mircea Bunea. Tot timpul auzeam numai aceleași bucăți învechite, iar muzica românească bună era ocolită cu o perseverență pe care nu o înțelegeam și nu o înțelegem".Sigur, ziceam, erau bine de cunoscut opiniile tinerilor. Alegerea unor cadre trebuia făcută cu mai multă răspundere și schimbarea lor. dacă nu mai corespund, cu altă promptitudine decît cu cea cu care se operează (de fapt, cu care ni se promite că se va opera). In fond, factorii organizatorici ai unei instituții nu se pot transforma în „victime" neputincioase ale gusturilor ori delăsării unor colaboratori ! Nici vorbă, pe de altă parte, unele din observațiile și doleanțele celor cu care am discutat sînt întemeiate. Dar dotarea („insuficientă", despre care mi s-a vorbit) nu se putea face și pe calea autodotării, utili— zîridu-se, intre altele, încasările unei discoteci bune ? Spiritul gospodăresc cum își manifestă prezența ? Iar spirit1n- scrierii in actualitate c. 4se vădește cînd o formație rf< tru politic de tineret se tn%L,i- șeaza tot cu neimblinzitul „Miel turbat" al lui Aurel Baranga ?O parte din aceste sugestii mi-au fost de altminteri furnizate de către tovarășa Valeria Leahă, de curînd aleasă secretar cu probleme de propagandă al Comitetului județean Timiș al U.T.C. Tovarășa Leahă și-a exprimat, în mod firesc, nemulțumirea in legătură cu felul în care se desfășoară activitățile la Casa tineretului din Timișoara, cu absența unui caracter mai sistematic, mai frecvent al acestora. Ne exprimăm*  și noi speranța în aceste rln- duri că, in ceea ce-1 privește, comitetul județean al U.T.C. va contribui in chip substanțial la remedierea situației existente, prin inițiative prompte, interesante, captivante pentru tineri, inițiative cu adevărat la înălțimea, dintr-o multitudine de puncte de vedere, frumuseții,’ anvergurii și menirii acestui lăcaș.
VICTOR ATANASIU
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VĂ ASIGURĂ Șl VIZIONAREA PASIONANTEI 
ÎNTRECERI FOTBALISTICE - 

CAMPIONATUL NAȚIONAL AL DIVIZIEI A
Televizoarele cu circuite integrate oferă posibilitatea vizionării celor 

mai diverse emisiuni: filme, concerte, piese de teatru, spectacole de 
operă, transmisiuni sportive, cursuri de limbi străine, emisiuni în lim
bile naționalităților conlocuitoare ș.a. Magazinele și raioanele speciali
zate ale COMERȚULUI BE STAT vă prezintă TELEVIZOARELE CU 
CIRCUITE INTEGRATE fabricate de întreprinderea Electronica — 
București. ,

lată citeva avantaje oferite în exploatare de noile tipuri de televi
zoare :

durata DE FOLOSIRE ÎNDELUNGATA - datorită faptului că sînt 
complet tranzistorizate;

REDUCEREA CONSUMULUI DE ENERGIE ELECTRICA CU CIRCA 
33%, prin îmbunătățiri constructive și funcționale;

FUNCȚIONAREA normala, chiar și la variații mai mari 
ALE TENSIUNII PE REȚEA, datorită încorporării unui stabilizator în 
aparat;

SIMPLIFICAREA OPERAȚIUNILOR DE DEPANARE prin folosirea în 
construcția televizoarelor a modulelor funcționale, module care se pot 
schimba cu operativitate.

Garanția pentru buna funcționare a televizoarelor cu circuite Inte
grate este de 12 luni. în toate magazinele specializate ale COMERȚULUI 
DE STAT televizoarele cu circuite integrate se pot cumpăra și cu plata 
In maximum 24 rate lunare, cu un aconto de 15% din prețul de vinzare 
al aparatului.

Denumirea 
televizorului

Diagonala 
ecranului

Preț 
lei

Aconto
15%

Rate
(24

lunare
rate)

OLT 44 2 920 438 103
SNAGOV 47 2 920 438 103
SIRIUS 50 3 050 457 108
SIRIUS 50 3 100 465 110
DIAMANT 61 3 600 540 128
DIAMANT 61 3 720 558 132

ODATĂ CU LUNA SEPTEMBRIE, 
„S-A IVIT PE CULME TOAMNA"

motiv pentru care am vizitat filialele de turism bucureștene eu 
gindul sâ cunoaștem invitațiile turistice ale acestui sezon. 
Vizita s-a dovedit inspirată deoarece am găsit aici un bogat 
program al excursiilor autumnale :
- trei excursii cu specific, dețin „capul de afiș" : Bucu

rești - Călărași — Ostrov — Adamclisi ; București — Ploiești — 
Valea Călugărească — Șlănic Prahova și București — Ur- 
zjeeni - Buzău - Focșani - Odobești.

Apoi, la sfirșitul fiecărei săptămini bucureștenii sint invitați 
la : Cozia, la Hidrocentrala de la Vidraru, la Poiana Brașov, 
Cimpulung, Tirgoviște, Vălenii de Munte, Cheia, Slănic Praho
va și Săcele - în excursii de o zi ; sau cu durata de 2 zile 
la : Predeal, Sinaia, Pucioasa, Rm. Vilcea, Călimănești și 
Brașov.

In excursiile amintite se pleacă simbăta sau duminica de 
pe platoul din fața Teatrului Național. De reținut, că grupu
rile constituite, pot să indice orice altă adresă din raza Ca
pitalei.

Elevii și cadrele didactice sînt invitați la excursii de scurtă 
durată. 5 sau 6 ore sint suficiente pentru un tur al munici
piului București, pentru o călătorie la Snagov și Căldărușani, 
spre Mogoșoaia și Potlogi, sau prin Călugăreni spre Giurgiu 
‘pentru a intilni cel mai mare fluviu ce udă teritoriul țării 
noastre - Dunărea.

Amatorii drumețiilor montane sînt așteptați la cabanele 
Padina, Peștera, Bolboci, Babele, Susai, Girbova sau Piscul 
Ciinelui,

Așadar, toamna se anunță bogată și în oferta turistică a 
filialelor bucureștene.

1
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TELEGRAMĂ
Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU

Secretar general al Partidului Comunist Român, 
Președintele Republicii Socialiste RomâniaVă adresăm mulțumiri cordiale, dumneavoastră și poporului român, pentru Condoleanțele transmise în legătură cu catastrofa de cale ferată ce a avut loc lingă Torun.

STANISLAW KANIA
Prim-secretar al Comitetului Central 

al Partidului Muncitoresc Unit Polone*

*pină la cei care coordonează, controlează și apreciază calitatea muncii de pregătire.Să luăm, spre exemplu, cazul neobișnuit al sulițașei Eva Zorgo-Raduly, cea in care atletismul nostru își punea mari speranțe pentru cucerirea unei medalii olimpice. înaintea J.O., ea ameliorase de două ori consecutiv recordul național, arun- cind peste 68 de metri. La scurt timp după întrecerile olimpice, la „naționalele" de la Pitești, reușea din nou o performanță de peste 68 m. Numai la Moscova, pe stadionul Lujniki, Eva Zbrgd-Raduly se prezenta lamentabil, aruncind doar 64,08 m, restul incercărilor fiind, sub 60 m, dintre care două de numai 54^m 1 ! Oare ce se poate petrece cu' o atletă de valoare, pentru ca ea să înregistreze o cădere

HENRYK JABLONSKI
Președintele Consiliului de Stat 

al Republicii Populare Polone

PRIMIRE LA TOVARĂȘUL NICU CEAUȘESCU

„Ziua metalurgistului44

ȘARJELE HĂRNICIEI

Vineri după-amiază, tovarășul Nicu Ceaușescu, secretar al Comitetului Central al Uniunii Tineretului Comunist, a primit pe Seiichi Ota, vicedirector al Biroului pentru Tineret al Partidului Liberal Democrat din Japonia, membru al Camerei Reprezentanților a Dietei japoneze.în timpul întrevederii s-a făcut un schimb de informații cu privire la activitatea și preocupările celor două organizații de tineret, precum și în legătură cu rolul care revine tinerei generații din întreaga lume în lupta pentru pace, destindere și cooperare internațională.
CRONICĂ U.T.C.In perioada 18—19 septembrie a.c., președintele Uniunii Internaționale a Studenților, Miloslav Stepan, a efectuat, Ia Invitația U.A.S.C.R., O vi

în cursul zilei de vineri, Taha Yassin Ramadhan, prim viceprim-ministru al guvernului irakian, însoțit de tovarășul Ion Dincă, prim viceprim-ministru al guvernului, președintele părții române în Comisia mixtă comercială și de cooperare economică și tehnică dintre România și Irak, a vizitat întreprinderea de mașini grele din București, unde a fost intîmpinat de îon Avram, ministrul industriei construcțiilor de mașini, Dumitru Tiron, directorul general al Centralei industriale de utilaj energetic, metalurgie și mașini de ridicat.Directorul întreprinderii, Emanuel Babici, a prezentat evoluția și profilul acestei mari unități care realizează utilaje de înaltă tehnicitate și complexitate pentru aproape toate ramurile industriei. Oaspetele a vizitat apoi secții în care se produc piese gigant cu înalt grad de prelucrare, Cum sint, de exemplu, arborii cotiți pentru motoarele navale de 30 000 CP și 7 400 CP, subansamblele pentru mori de ciment de 3 000 tone/zi, turbinele de pînă la 330 MW, cajele pentru laminoare, prăjinile grele pentru foraj.
★în aceeași zi, Taha Yassin Ramadhan a depus o coroană de flori ia Monumentul eroilor luptei pentru libertatea poporului și a patriei, pentru socialism.Au asistat Gheorghe Dolgu, adjunct al ministrului afacerilor externe, Florian Ionescu, vicepreședinte al Comitetului Executiv al Consiliului popular al municipiului București, general- mtenent Constantin Popa, locator al șefului Marelui Stat Major.Vineri după-amiază a părăsit Capitala delegația Partidului Național al Poporului din Ghana, condusă de Nana Okutwer Bekoe III, președintele național al partidului, care, Ia invitația Comitetului Central al Partidului Comunist Român, a făcut o vizită în țara noastră.La plecare, delegația a fost salutată de tovarășii Ion Coman, membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., și Dumitru Turcuș, adjunct de șef de secție la C.C. al P.C.R.Tovarășul Ion Coman, membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., a primit, vineri, pe Morris Nya- gumbo, ministrul minelor și resurselor energetice al Republicii Zimbabwe, care a făcut o vizită în țara noastră în fruntea unei delegații de specialiști, la invitația Ministerului Minelor, Petrolului și Geologiei.CU acest prilej, ău fost discutate probleme privind relațiile de colaborare și cooperare în diferite domenii de interes reciproc.A participat tovarășul Ion Popescu, adjunct al ministrului minelor, petrolului și geologiei.în încheierea Vizitei întreprinse în țara noastră, delegația de specialiști, condusă de ministrul minelor și resurselor energetice al Republicii Zimbabwe, a fost primită, vineri, de tovarășul Virgil Trofin, viceprim-ministru al guvernului, ministrul minelor, petrolului și geologiei.Cu acest prilej, s-au stabilit măsuri pentru inițierea și dezvoltarea cooperării dintre Cele două țări în domeniul industriei extractive și, îndeosebi, al industriei cărbunelui.
★în timpul șederii în țâra noastră, delegația din Zimbabwe a vizitat exploatări miniere, precum și întreprinderea de mașini grele din București, prilej cu care a luat cunoștință de potențialul tehnic și uman, de experiența de care dispune țara noastră în domeniul industriei extractive și al construcției de mașini.Secretarul generai al Partidului Liberal Democrat din Japonia, Yoshio Sakurauchi, care a întreprins o vizită in țara noastră la invitația Consiliului Național al Frontului Democrației și Unității Socialiste, a părăsit, vineri după-amiază. Capitala.Pe aeroportul Otopeni. oaspetele a fost condus de Tamara Dobrin, președinte executiv al

Au fost abordate, totodată, probleme ale dezvoltării legăturilor și contactelor între Uniunea Tineretului Comunist din România și Biroul pentru Tineret al Partidului Liberal Democrat din Japonia, a colaborării dintre cele două organizații de tineret, subliniindu-se aportul pe care acestea pot să-l aducă la mai buna cunoaștere reciprocă dintre România și Japonia, la promovarea relațiilor de prietenie și colaborare româno-japoneze.întrevederea s-a desfășurat !n- tr-o atmosferă cordială, prietenească.
zită in (ara noastră. Cu acest prilej, oaspetele a purtat discuții la Comitetul Central al U.T.C., Consiliul UASCR și Ministerul Educației și In- vățămîntuiui.

Consiliului Național al F.D.U.S., Aurel Duma, secretar al Consiliului, de alte persoane oficiale.în perioada 10—18 septembrie, o delegație a Guvernului popular al muncipiului Beijing din Republica Populară Chineză, condusă de Cui Xudong, șef adjunct al serviciului agricultură- silvicultură, a efectuat o vizită de documentare și schimb de experiență în țara noastră, la invitația Uniunii Naționale a Cooperativelor Agricole de Producție.Delegația a fost primită de tovarășul Marin Vasile, secretar al C.C. al P.C.R., președintele Uniunii naționale a cooperativelor agricole de producție. Cu acest prilej au fost evocate bunele raporturi de prietenie și colaborare dintre cele două țări, care se dezvoltă pe multiple planuri, inclusiv în domeniul a- griculturii, in spiritul convorbirilor și înțelegerilor convenite la nivel înalt.La Timișoara a avut loc în- tîlnirea de lucru în problemele schimbului de mărfuri la frontiera dintre Republica Socialistă România și Republica Socialistă Federativă Iugoslavia. Delegația română a fost condusă de Dumitru Petrescu, prim-adjunct al ministrului comerțului interior, iar delegația iugoslavă de Sve- tozar Rakici, secretar pentru relațiile economice externe, membru al Consiliului Executiv al Adunării Provinciei Socialiste Autonome Voivodina.în cadrul discuțiilor s-au evidențiat rezultatele obținute in domeniul schimburilor de produse de larg consum realizate de județele limitrofe din țara noastră cu întreprinderi din Serbia și Voivodina, stabilin- du-se noi măsuri pentru dezvoltarea acestor schimburi.Delegația iugoslavă a fost primită de tovarășul Petre Dănică, membru supleant al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim-secretar al Comitetului județean Timiș al P.C.R., președintele Consiliului popular județean.Delegația Grupului de prietenie Franța-România, condusă de Loic Bouvard, deputat, vicepreședintele grupului, care se află în vizită în țara noastră, a fost, vineri, oaspete al județului Argeș. în cursul dimineții, membrii delegației au avut o întrevedere cu Ion Sîrbu, președintele Consiliului popular județean Argeș, care le-a înfățișat principalele coordonate ale dezvoltării economico-sociale actuale și de perspectivă a județului, precum și structura organizatorică și atribuțiile organelor locale ale puterii de stat.La Piatra Neamț a fost deschisă, vineri, expoziția de fotografii intitulată „U.R.S.S., țara turismului". Organizată in cadrul schimburilor culturale intre cele două țări vecine ș» prietene, expoziția înfățișează obiective ale patrimoniului turistic, realizări din anii construcției socialiste, monumente istorice și de artă din Uniunea Sovietică.Lă Muzeul colecțiilor de artă din Capitală a fost inaugurată vineri după-amiază Expoziția filatelică bilaterală româno-chi- ncză, manifestare ce se înscrie in cadrul larg al relațiilor de prietenie și colaborare care leagă cele două țări și popoare.Vineri s-a încheiat la București Seminarul european al juriștilor sindicali, organizat de Federația Sindicală Mondială și Uniunea Generală a Sindicatelor din România. La lucrări au luat parte delegații sindicale din Bulgaria, Cehoslovacia. Cipru, Finlanda, Franța, R.D. Germană, Grecia, Italia, Polonia, Portugalia, România, Spania, Ungaria și U.R.S.S. precum și reprezentanți ai Federației Sindicale Mondiale. Asociației Internaționale a Juriștilor Democrat și Organizației Internaționale a Ziariștilor.Ambasadorul Finlandei la București, Matti Hăkkănen, a oferit vineri după-amiază, o recepție, cu ocazia încheierii misiunii sale în țara noastră.

PRIMIRI LA TOVARĂȘUL 
NICOLAE CEAUȘESCU

TAHA YASSIN RAMADHAN,
prim viceprim-ministru al guvernului irakian

(Urmare din pag. 1) urări de sănătate șl fericire, din partea președintelui Republicii Irak, Saddam Hussein. Prim viceprim-ministrul irakian a arătat, totodată, că președintele Republicii Irak, întregul popor Irakian dau o înaltă apreciere politicii externe a României, activității șefului statului român în direcția consolidării păcii, destinderii și colaborării internaționale. soluționării politice a problemelor din Orientul Mijlociu și realizării unei păci juste și durabile în această regiune. Tovarășul Nicolae Ceaușescu a mulțumit pentru sentimentele exprimate și a adresat, la rîndul său, șefului statului irakian un Salut cordial și cele mai bune urări.în cadrul întrevederii, au fost evocate cu satisfacție bunele relații de prietenie și colaborare care s-au stabilit și se dezvoltă intre România și Irak. De ambele părți a fost exprimată dorința de a extinde și amplifica colaborarea fructuoasă dintre cele două țări în domeniile politic, economic, tehnico-științific și cultural, potrivit intereselor țărilor și popoarelor noastre, in folosul cauzei păcii, destinderii șl cooperării internaționale. Au fost examinate noi posibilități în

(Urmare din pag. 1) țedintelui Partidului Liberal Democrat, prim-ministru al Japoniei, Zenko Suzuki, în care se transmit urări de sănătate și fericire președintelui României, de prosperitate poporului român, în mesaj este evidențiat rolul deosebit al vizitei efectuate de tovarășul Nicolae Ceaușescu, in 1975, în Japonia, precum și al vizitei de anul trecut în țara noastră a prințului moștenitor al Japoniei, Akihito, și a prințesei Michiko, în calitate de reprezentanți ai împăratului Japoniei în dezvoltarea continuă a relațiilor de prietenie și colaborare ro- mâno-japoneze.Secretarul general al P.L.D. a exprimat gratitudinea pentru întrevederea acordată și a dat o înaltă apreciere realizărilor poporului român, politicii de pace și colaborare internațională pe care o promovează România, președintele Nicolae Ceaușescu pe arena mondială.
TV

SIMBĂTA, 20 SEPTEMBRIE

PROGRAMUL I
9,45 Curs de limba spaniolă. 

10,05 Curs de limba franceză. 10,25 
Film artistic: „Paravanul". 12,00 
Concert educativ. 13,00 Mozaic cul- 
tural-artistlc-sportiv. 18,20 Vocația 
umanistă a Crucii Roșii. 18,35 Săp- 
tămina politică. 18,50 1001 de seri. 
19,00 Telejurnal. 19,25 Călătorie 
prin țara mea: Diminețile nordu
lui. 19,45 Teleenelclopedia. 20.30 
Film artistic. 21,40 Arena varietă
ților. 22,25 Telejurnal. 22,40 Noc
turna TV.

DUMINICA, 21 SEPTEMBRIE

PROGRAMUL I

8,30 Tot înainte! 9,05 Șoimii pa
triei: „Cum știe să socotească Mâ
nuța ? !“. 9,15 Film aerial pentru 
copii: „Intimplări din Tara
curcubeului" — episodul 24. 9.40
Omul și sănătatea. 10.00 Viața sa
tului. 11,30 Finalele campionatelor 
naționale Individuale de box. 
Transmisiune directă de la Bucu
rești. 12,30 De strajă patriei. 13,00 
Telex. 13,05 Album duminical. 15,45 
TCTesport • Daciada — reportaj 
din marea competiție națională. 
• Box — selecțlunl din finalele 
campionatelor naționale • Cam
pionatele mondiale de ciclism pe 
pistă. Probele cfe viteză și tan
dem • Tenis — aspecte din cam
pionatele internaționale al S.U.A. 
de Ia Flushing Meadow. 17,45 Film 
serial: „Martin Eden" — ultimul 
episod. 18.40 Micul ecran pentru 
cei mici: Jocuri... jocuri de copii. 
19,00 Telejurnal. 19,15 Antena 
„Cîntării României" — emisiune 
realizată în județul sibiu. 20.25 
Film artistic: „Tinărul Cassidy". 
Premieră pe țară — producție a 
studiourilor engleze. 22,10 Telejur
nal • Sport. 22,30 închiderea pro- 
țfâmulut.

PROGRAMUL II

10,00 Concert educativ. Pagini de 
muzică simfonică românească. 
11.00 Teleșcoală. Ora elevului de la 
seral. 12,00 Caleidoscop muzical. 
13.00 Reportaj „T“ : Vineri, la în- 
tîlnirea generațiilor. 13,15 Docu
mentar artistic. Edmound Hillary 
șl expedițiile sale — premieră pe 
țară. 13.45 Din muzica și dansu
rile popoarelor. 14.25 DOsene ani
mate. 14,50 Melodii populare ro
mânești. 15,10 Teatru TV: „Apas- 
sionata" de Mircea Enescu. 16,00 
Videoteca muzicală. 18,40 BUcu- 
reștiul ieri, azi. mîine. 17,00 Sera
ta muzicală TV. 19,00 Telejurnal. 
19,15 Telerama. 19,45 Serată muzi
cală TV (continuare). 21.50 Din 
Cârtea naturii: „Frunze de toam
nă". 28,10 Telejurnal • Sport. 22,30 
închiderea programului.

Simbătă, 20 SEPTEMBRIE

Teatrul de Operetă: MY FAIR 
LADY — ora 19,30; Teatrul Națio
nal (Sala Mică): EXAMENUL - 
ora 19.30; Teatrul „Lucia Sturdza 
Bulandra" (Schitu Măgureanu): 
RĂCEALA — ora 19; (Sala Stu
dio): INTERVIU — ora 19,30; Tea
tru! Mic: NU SÎNT TURNUL 
EIFFEL — ora 19,30; Teatrul Foar
te Mic: STOP PE AUTOSTRADA
— ora 20; Teatrul Ciulești (Sala 
Majestic): POVESTEA UNEI IU
BIRI — ora 19,30; Teatrul „Ion 
vasllescu": PIATRĂ LA RINICHI
— ora 19,30; Teatrul „C. Tănase" 
(Sala Savoy): DE LA CĂRĂBUȘ 
LA SAVOY — ora 19,30; Ansam
blul „Rapsodia Română": LA FÎN- 
TINA DORULUI — ora 18,30. 

direcția dezvoltării cooperării In industria petrolieră, în agricultură și irigații, in transporturi și construcții industriale și civile, precum și pentru intensificarea și diversificarea schimburilor comerciale, inclusiv pe terțe piețe.în cursul convorbirii au fost abordate, totodată, unele probleme actuale internaționale și îndeosebi legate de situația din Orientul Mijlociu.în acest context s-a manifestat îngrijorarea față de persistența tensiunii în relațiile internaționale și a fost subliniată necesitatea intensificării eforturilor pentru reluarea și consolidarea, procesului de destindere, pace și colaborare, bazat pe respectul in relațiile dintre state a principiilor independenței și suveranității naționale, egalității' în drepturi și avantajului reciproc, neamestecului în treburile interne, renunțării la forță și Ia amenințarea cu forța. Totodată, s-a evidențiat importanța soluționării pe cale politică, prin tratative, a stărilor de încordare și conflict din diferite zone ale globului, adoptării de măsuri de dezarmare și, în primul rind, de dezarmare nucleară, fără de care nu pot fi concepute pacea și securitatea internațională. S-a relevat, de asemenea, însemnătatea ce o are pentru continuarea politicii de destindere, pace și
YOSHIO SAKURAUCHI, 

secretarul general al Partidului
Liberal Democrat din JaponiaMulțumind pentru mesaj șl pentru aprecierile făcute, șeful statului român a arătat că împărtășește pe deplin dorința exprimată in mesaj de a întări colaborarea româno-japoneză, atit pe plan bilateral, cit și internațional și a adresat președintelui P.L.D., premierului japonez un salut cordial și cele mai bune urări de sănătate, iar poporului prieten japonez pace și prosperitate.Președintele Nicolae Ceaușescu a apreciat că vizita secretarului general al P.L.D. contribuie la mai buna cunoaștere reciprocă, la găsirea a nOi căi și mijloace de amplificare a colaborării româno-japoneze.A avut loc, de asemenea, un schimb de păreri cu privire la problemele actuale ale vieții internaționale. în acest context, a fost exprimată îngrijorarea fată de situația existentă, evidențiin- du-se necesitatea intensificării.. eforturilor tuturor statelor, ale

Apariția recentă a lucrării 
PROBLEME ALE PRODUCTI
VITĂȚII MUNCII IN AGRI
CULTURA COOPERATISTA în 
Editura „Ceres", semnată de 
lng. Gh. Curatu — cercetător 
în economie agrară, și lng. V. 
Bbrdeanu — președinte de 
C.A.P., constituie un studiu 
documentat care abordează o 
problematică de mare actuali
tate in viața economică a co
operativelor agricole de pro
ducție, pentru ridicarea nive
lului calitativ șl creșterea efi
cienței economice a activității 
lor de producție.

• ••••••••••••••••••••©•

Cînd un sport ca atletismul se întoarce de la Jocurile Olimpice fără nici o medalie, nu poate fi vorba de ceva accidental, de vreo lipsă de șansă sau de reaua voință a unui arbitru. Aici, unde ruleta și cronometrul consfințesc foarte exact rezultatele valorii și ale muncii, nu există pentru eșecuri decit două explicații: ori valorile nu sint cu adevărat valori, ori nu s-a muncit cu ele cum trebuie!Să rememorăm bilanțul atletismului românesc la ultimele 5 olimpiade, adică in ultimii 20 de ani : Roma ’60 — un aur și un bronz; Tokio ’64 — două medalii de aur și una de bronz; Mexic ’68 — două medalii de aur și două de argint; Miinchcn ’72 — două medalii de argint ; Montreal 76 — un bronz; Moscova ’80 — NICI O MEDALIE!
Regresul, nu numai vizibil, ci și frapant, a fost semnalat de presă imediat după ediția canadiană a Olimpiadei, chiar ziarul nostru publicind o suită de anchete, sub genericul „Cine ridică ștacheta atletismului?" Dar, după cum se vede, nimeni n-a catadixit să se preocupe de ridicarea respectivei ștachete, așa incit aceasta n-a avut altceva de făcut decit să coboare în continuare. De fapt, unele măsuri s-au luat, dar se pare că ele au fost dictate de ideea găsirii veșnicului „țap ispășitor". Așa se face că, imediat după Olimpiada dc Ia Montreal, profesorul Victor Firea, unul dintre cei mai vechi și mai apre- ciați tehnicieni ai atletismului românesc, a fost schimbat din funcția de secretar responsabil al federației de specialitate. înlocuitorul său, alt tehnician de renume, profesorul Gheorghe Zimbreșteanu, n-a „rezistat" decit aproximativ un an, după care, distribuit in același rol de „țap ispășitor", și-a adunat hir- tiile din sertarele biroului și a dat totul în primire altui secretar responsabil, fost atlet și el, profesorul Emil Jecu. Acum, după J.O. de la Moscova, se pregătește, probabil, înlocuirea secretarului responsabil. dar înainte de a Se proceda la a- ceastă tradițională măsură, semnalăm conducerii C.N.E.F.S. că ea n-ar contribui cu absolut nimic la redresarea situației. în favoarea afirmației noastre pledează schimbările anterioare și atmosfera deloc propice înaltelor performanțe, care dăinuie in atletismul românesc de mulți, foarte mulți ani.Și. totuși cine răspunde de a- ceastă stare de fapte, care se perpetuează și se agravează pe 

colaborare, încheierea cu succes a reuniunii de la Madrid, care să dea un nou impuls transpunerii în viață a Actului final de la Helsinki, să favorizeze adoptarea de măsuri concrete de dezangajare militară și dezarmare. S-a subliniat, totodată, necesitatea lichidării subdezvoltării și edificării unei noi ordini economice internaționale.Referitor la situația din Orientul Mijlociu s-a arătat că sint necesare noi eforturi pentru găsirea unei soluții globale a conflictului din această zonă care să ducă la retragerea Israelului din toate teritoriile arabe ocupate in urma războiului din 1967. inclusiv din Ierusalimul arab, la rezolvarea problemei poporului palestinian, inclusiv prin crearea unui stat propriu, independent. De ambele părți s-a subliniat faptul că recentele acțiuni unilaterale ale Israelului in teritoriile arabe ocupate — implantarea de așezări israeliene in aceste teritorii, declararea întregului Ierusalim drept capitală a statului Israel și măsurile restrictive luate împotriva populației palestiniene — contravin dreptului internațional, constituind o piedică serioasă în calea unei soluții juste și trainice în această regiune.întrevederea s-a desfășurat într-o atmosferă cordială.

forțelor progresiste și democratice de pretutindeni pentru oprirea agravării climatului politic mondial, pentru soluționarea problemelor dintre state, a stărilor conflictuale din diferite zone ale globului numai pe cale pașnică, prin tratative, exclu- zîndu-se forța sau amenințarea cu forța în relațiile internaționale.S-a reliefat necesitatea ca toate statele să acționeze pentru oprirea înarmărilor, pentru trecerea la măsuri concrete de dezarmare și, în primul rind, de dezarmare nucleară. S-a apreciat, de asemenea, că este necesar să se acționeze cu toată hotărirea pentru lichidarea fenomenului subdezvoltării, a decalajelor dintre state, pentru instaurarea unei noi ordini economice internaționale.întrevederea s-a desfășurat într-o atmosferă cordială, prietenească.
Lucrarea reprezintă nu nu

mai o confirmare a potenția
lului productiv al cooperative
lor agricole studiate în diferite 
zone din tară, dar in același 
timp aduce o contribuție origi
nală metodologică de calculare 
și apreciere a productivității 
muncii șl face o demonstrație 
a aplicabilității practice a me
todelor și tehnicilor elaborate 
tn condițiile actuale șl de per
spectivă ale cooperativelor a- 
gricole din țara noastră. (S. 
DUMITRU).

zi ce trece? După opinia noastră, absolut întregul activ al atletismului, pornind de la sportivi, antrenori, cluburi și județe, și
:oi ixii’K \ :retrospectivi

ÎN ATLETISMUL NOSTRU 
MULT ZGOMOT 
PENTRU NIMIC!

Cu nu prea mulți ani in urmă, vorbind despre metalurgiști ne gindeam neapărat la oțelarii Hunedoarei și ai Reșiței, la cei care de secole plămădeau cu pricepere fonta și oțelul în cuptoarele de la Vlăhița și Călan. Ne gindeam la bogatele tradiții de muncă ale acestor oameni, la glorioasele fapte săvîrșite de ei. Vechilor vetre cu foc nestins ale țării ti s-au adăugat, iată — urmare a dezvoltării multilaterale cunoscute de economia românească — alte mari cetăți de foc, ridicate de curînd la Galați, Tirgoviște, Călărași, Slatina, Tulcea, Zalău — ca să ne oprim la cele mai importante.De aceea gindul nostru cuprinde astăzi, cînd se îndreaptă spre cei ce se află zi și noapte in fața cuptoarelor electrice sau Siemens Martin, lingă marile furnale sau la pupitrele de comandă ale modernelor laminoare. mult mai multe fapte, mereu mai bogate in semnificații. Fapte care vorbesc despre inalta competență profesională a me- talurgiștilor țării, despre dăruirea și hărnicia lor exemplare, despre continuitatea glorioaselor tradiții de muncă ale acestora. Edificatoare in acest sens ni se par a fi rezultatele Obținute, an de an in actualul cincinal, de tinărul colectiv de metalurgiști de la întreprinderea de aluminiu Slatina, de cel care prin munca și veghea lor neobosită asigură economiei țării întregul necesar de metal alb. Pentru nivelul tot mai inalt al producției realizate, atit sub aspect calitativ cit și cantitativ, pentru clasarea pe primul loc in întrecere, colectivul unității este distins în anii 1976 și 1977 cu Ordinul Muncii clasa I, in 1978 cu Ordinul Steaua Republicii Socialiste România, clasa I. iar în 1979 cu înaltul titlu de Erou al Muncii Socialiste.
Un imperativ căruia ii răspund in număr mare elevi

de la orașe, toți elevii satelor mureșene

RODUL GRĂDINILOR, OPERATIV 
Șl FĂRĂ PIERDERI ÎN DEPOZIT!

Cum se acționează în județul Mureș in grădinile de legume ?Căutăm răspunsul în citeva ferme din Lunca Mureșului. Poposim la Pepelea atrași de prezența a două autocamioane ce se văd peste înălțimea unui lan de porumb. îl cunoaștem pe tehnicianul Ioan Cojocaru, șeful fermei legumicole, care ne informează : tn două zile terminăm de recoltat ceapa de pe 15 ha. Concomitent recoltăm și livrăm castraveți, tn 20 septembrie vom începe recoltarea morcovilor. Echipele de cooperatori conduse de Tereza Truțfi, Maria Costin, Maria Moldovan, Olga Luca, cărora li s-au adăugat în aceste zile numeroși elevi, sint în plină activitate.Următorul popas îl facem la Sînpaul. Alături de cooperatori muncesc 400 de elevi de la Grupul școlar M.I.U. din Tg. Mureș.— Lucrăm de la ora 8 pînă la ora 16,00, ne spune tinăra Ana Palatkas, secretara organizației U.T.C. din clasa a XII-a F. Maria Szabo, Iudita Kondrat, Eme- șe Balint, Elena Lircă, Lenuța Craila, Carmen Iordăchiță și multe altele înțeleg prezența lor în cîmp ca pe o necesară con

de aproape 15 m față de cea mai bună performanță?! Cum a fost planificată curba de formă a acestei autentice speranțe 0- limpice? Cum își justifică munca antrenorul ei, Centrul de cercetări științifice, medicul și, bineînțeles, federația, dacă la o sportivă de talia sulițașei clu- jence curba de formă a înregistrat o cădere catastrofală exact în zilele olimpice?!Sau cum putem explica evoluția modestă a lui Adrian Pro- teasa, Ia săritura în înălțime (locul 7, ca și Eva Zdrgo), după forma sa foarte bună din perioada premergătoare Olimpiadei? Cum se facg că antrenorul lui, valorosul tehnician care este loan SSter, n-a avut un loc în 

delegația olimpică?! Oare își mai amintește cineva că, la J.O. de la Melbourne, din 1956, Io- landa Balaș, pe atunci și ea o speranță, rata cucerirea unei medalii tocmai pentru că nu era însoțită de antrenor (prin- tr-0 coincidență, același 1) ?!Fără îndoială, acestea nu sint lucruri intîmplătoare, cum nu e întimplător nici faptul că un club ca Dinamo București a trimis la J.O. un singur sportiv la atletism. săritoarea Cornelia Popa! Nu e intîmplător nici incidentul petrecut recent, la Pitești. cind, în plină desfășurare a Campionatelor naționale de atletism, pe gazon au ieșit la... antrenament fotbaliștii de la F.C. Argeș! Firește, nu ei erau vinovați că aveau programat antrenamentul, ci cei care se

Acționînd cu toț mai mare dăruire și in acest ultim an al cincinalului, colectivul întreprinderii de aluminiu din Slatina înscrie acum, după aproape 9 luni de activitate in 1980, alte însemnate succese în impresionanta cronică a întrecerii. Ast

fel, prevederile producției nete au fost depășite cu 17 milioane lei, iar cele ale producției marfă cu 98 milioane lei. Au fost, dc asemenea, livrate suplimentar economiei, pînă Ia această dată, aproape 300 tone aluminiu și aliaje dc aluminiu. Urmare a acțiunilor întreprinse in direcția perfecționării structurii de fabricație, asimilării unor noi sortimente, în prezent in unitate se elaborează 15 tipuri de aliaje, livrate in lingouri, bare, sle- buri și sirmă. La export prevederile. planului pe 8 luni au fost depășite cu peste 75 tpilioane lei, aluminiul românesc fiind tot mai mult apreciat pentru înalta sa calitate, pentru puritatea ridicată.Nu mai puțin remarcabile sint rezultatele obținute de tinerii 

tribuție la aprovizionarea propriilor familii, a cantinelor de la orașe.Alături de elevi, cadre didactice. îl întîlnim pe sergentul major îacob Cîmpean, șeful postului de miliție. Nu cu mănuși albe, ci cu mîihile pline de pă- mint.— Cînd secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a subliniat, în cuvin- tarea rostită la recentul Congres al consiliilor populare, necesitatea participării la lucrările din cimp a tuturor locuitorilor satelor, indiferent de funcție ori de domeniul in care lucrează, a spus un mare adevăr. Noi știm cite eforturi s-au făcut pînă ce recolta a ajuns în acest stadiu. De aceea nici un efort nu este prea mare pentru a pune la adăpost întreaga recoltă. Și așa este : la ora actuală oamenii sint pe cimp. Nici noi, nici medicii, nici lucrătorii din comerț nu prea avem ce face in sat. Desigur nu neglijăm problemele profesionale, dar acestea, excep- tînd unele urgențe, le putem rezolva și după căderea serii.Cu Maria Bologa, economista fermei legumicole Cuci, discutăm într-o parcelă din care se 

ocupau de organizarea campionatelor de atletism!Atletismul ne-a obișnuit cu prea mult zgomot; din fiecare țintar de rezultat se face o mare performanță; din fiecare speranță se face un virtual... campion olimpic, numai că, după cum se poate lesne constata, la ora scadențelor, toți cei care au predicat in gura mare tac mile. S-a ajuns, dealtfel, la o veritabilă obișnuință în mai multe discipline ca în anul post-olim- pic să se promită, cu mina pe inimă, medalii la Olimpiada următoare, pentru ca — după investiții deloc neglijabile, după eforturi mari pentru asigurarea unor condiții optime de pregătire — medaliile promise să lipsească de la apel, în locul lor fiindu-ne oferite scuze de genul „Ce să facem, tovarășe? Atîta am putut face, atita am făcut! Dar voiam mult mai mult ! Acum, iuați-ne capul!"Firește, nimeni nu ia capul nimănui, dar nici nu mai putem crede in promisiuni sau angajamente gratuite, în planuri de măsuri frumoase, în grafice colorate cu carioca și in curbe de formă imaginare! Nu pledăm nici pentru măsurile de genul suspendării sportivilor de la concursuri, al neparticipării în competiții internaționale de anvergură. Sîntem partizanii cit mai multor întreceri, interne și internaționale, singurele în măsură să. ne ofere, în fiecare moment, nivelul valoric atins.Atletismul nostru trebuie să-și strîngă rlndurile, să și le împrospăteze și să adopte o poziție realistă, lăsînd in urmă a- mintirile și tradițiile cu care continuă să se amăgească. Federația trebuie să-șl scoată nasul din hirtii și circulare, tri- mițîndu-și întregul activ pe stadioane, în cluburi, asociații sportive și. in școli, acolo unde există cu siguranță talente încă nedescoperite, pentru că — iată adevărul! — atletismul nostru nu se află in criză de oameni, ci de oameni care muncesc! Numai așa se poate explica cum un sport care beneficiază de cel mai mare buget dintre toate disciplinele practicate în România s-a Întors de la Jocurile O- limplce fără nici o medalie, în- registrind cel mai slab rezultat din ultimii 20 de anii
HORIA ALEXANDRESCU 

aluminiști din Slatina în domeniul reducerii consumului de energie, materii prime și materiale. Intcnsificînd preocupările in direcția perfecționării procesului de producție, organizării cit mai bune a muncii, introducerii pe o scară tot mai largă a progresului tehnic, muncitorii, inginerii și tehnicienii din principalele secții ale unității au economisit, in cele 8 luni care au trecut din acest an, peste 1 950 tone anozi asamblați, 373 tone alumină calcinată, 195 tone sodă calcinată, alte însemnate cantități de alumină hidratată, criolită, fontă nouă, fcrofoâfați. Principalii inițiatori ai acțiunilor întreprinse in această direcție sint — cum ne-a declarat electricianul Aurel Mustață, secretarul comitetului U.T.C. din întreprindere — tinerii loan Pir- călăbescu, Gheorghe Neață, Petre Stănescu, Nicu Oțeleanu, Ion Costea, Ion Chlrlță, Ilie Păun, Nicolae Ciobanu, Dorin Brutaru.Toate aceste însemnate realizări evidențiază pe deplin hotă- riiea aluminiștilor slătineni, a celor aproape 3 000 de tineri de aici, de a se situa șl în acest an pe un Ioc fruntaș în întrecere, de a realiza inainte de termen prevederile planului cincinal, contribuind astfel la dezvoltarea tot mal puternică a economiei țării. Evidențiază, înacelași timp, înalta maturitate cu care tinărul colectiv demuncă din unitate și din toate celelalte întreprinderi metalurgice ale țării acționează înscopul traducerii in faptă a obiectivelor înscrise în programele de dezvoltare elaborate de Congresul al XII-lea al partidului, în scopul sporirii continue a producției, modernizării importantului sector de activitate care este metalurgia.
NICOLAE MILITARU

recoltează fasolea verde, und • lucrează elevi ai școlii din localitate.— Recoltăm mecanizat si manual fasolea, castraveții, ne spunea interlocutoarea. Profesoara Ana Moldovan ne prea zintă cițiva elevi fruntași : Traian Căpușan, Cristian Moldovan, Simona Căpușan, Rodica Fon. Criteriul cel mai just de apreciere trebuie să fie numf-ul lăzilor umplute, dar în aceluși timp să nu rămînă nici un produs necules sau risipit în urma noastră. Altfel spus, cantitatea și calitatea muncii.Iată două cerințe ce trebuie riguros respectate. La aceasta se adaugă transportul operativ al legumelor spre centrele de prelucrare și desfacere. Cu a- ceastă conștiință lucrează mii de elevi din comunele și orașele județului Mureș în fermele de la Iernut, Ogra, Luduș, Cră- ciunești, în taberele de muncă pacriotică deschise odată cu prima zi de școală la I.A.S. Zagăr, Laslăul Mare, Sîncrai, Batoș, Reghin, Albești și în alte localități.
MIRCEA B9RDA

MERBDOAN© VINERI, în cea de-a doua gală a semifinalelor campionatelor naționale de box, care au loc pe ringul Palatului sporturilor și culturii din Capitală au fost înregistrate următoarele rezultate tehnice: cat. semimuscă; A. Săli h.p. pe V. Voicilă ; D. Șchiopu b. neprezentare pe Al. Turei (accidentat) : cocoș : D. Cipere b.p. pe D. Voinescu, Gh. Brumă b.p. pe N. Mitoi; semi- ușoară : FI. Livadaru b. neprezentare pe T. Cucu (accidentat); V. Ioana b. K.O. 1 pe FI. Zamfir; semimijlocie : I. Vladimir bate clar la puncte pe C. Ghin- dăoanu ; M. Ciubotaru învinge la puncte le N. Costin ; mijlocie : V. Silaghi bate la puncte pe Fl. Ungureanu; V. Cicu pierde la puncte la M. Ifrim; grea: V. Vasile pierde prin K.O. 1 Ia V. Vrinceanu ; I. Cernat dispune la puncte de D. Micu.Astăzi este zi de odihnă, finalele urmind să aibă loc duminică dimineața de la ora 10.• IERI pe patinoarul artificial al orașului Galați, in campionatul național dc hochei pe gheață s-a disputat meciul derbi dintre echipele bucureștene Steaua și Dinamo. Partida s-a încheiat cu un rezultat dc egalitate : 3—3 (1—1, 1—2, 1—0).© LA ROMA a început meciul de tenis dintre echipele Italiei și Australiei din cadrul semifinalelor inter-zonalc ale „Cupei Davis". După prima zi scorul este de 1—0 în favoarea gazdelor. Adriano Panatta l-a invins cu 5—7, 6—4, 6—0, 6—4 pe Paul McNamee.• ÎN SFERTURILE dc finală ale probei de simplu bărbați din cadrul Campionatelor europene de tenis pentru amatori ce se desfășoară la Belgrad s-au Înregistrat urmă'oarcle rezultate: Navratil (Cehoslovacia) — Segărceanu (România) 7—6, 6—0; Borisov (U.R.S.S.) — Dzi- malski (Polonia) 6—3, 7—5; Pu- gaev (U.R.S.S.) — Baiere (Monaco) 3—6, 6—3, 6—1; Benczi:. (Ungaria) — Zverov (U.R.S.S.) 6—3, 6—7, 6—2. Tot în proba de simplu bărbați (concursul de consolare), tinărul jucător român Andrei Dirzu a obținut două victorii : cu 2—G, 6—4, 6—3 la spaniolul Zapatero, și cu 4—6, 6—3, 6—4 în partida cu iugoslavul Petkovici.



I
Sesiunea Adunării Generale a O.N.UNAȚIUNILE UNITE 19 — Trimisul Agerpres, Ilie Șerbănescu, transmite : întrunită in ședință plenară, Adunarea Generală a O.N.U. a adoptat ordinea de zi a actualei sesiuni. De asemenea, au fost aprobate recomandările Biroului Adunării Generale privind, repartizarea problemelor de pe agendă celor șapte comitete principale și au fost adoptate decizii în legătură cu calendarul lucrărilor sesiunii, dezbaterile generale urmînd să înceapă la 22 septembrie și să se termine Ia 10 octombrie. Ședința de închidere a sesiunii a fost programată Ia 16 decembrie.Printre cele 120 de puncte de pe ordinea de zi figurează, la loc de frunte, stingerea focarelor de conflict din diferite zone ale lumii, reglementarea pe cale pașnică a diferendelor dintre state — punct de stringent interes, îndeosebi în situația internațională actuală, adus încă de la trecuta sesiune în atenția O.N.U., pe baza unei valoroase inițiative românești. în acest domeniu, este relevată utilitatea unor instrumente cu caracter angajant, care să statueze principiul soluționării oricăror litigii dintre state pe cale politică, prin tratative, precum și normele de natură să facă efectivă aplicarea în viață a acestui principiu. Pe agenda sesiunii sint înscrise, totodată, o serie de puncte legate de problematica vastă și deosebit de acută a opririi cursei înarmărilor și înfăptuirii dezarmării, printre care cele care urmează unor anterioare inițiative ale țării noastre, precum înghețarea și reducerea bugetelor militare sau

consecințele economico-sociale ale cursei înarmărilor.între celelalte probleme Înscrise pe ordinea de zi figurează pe plan central și cele ale instaurării noii ordini economice internaționale, transferate de sesiunea specială. Actuala sesiune ordinară are astfel sarcina de a adopta strategia internațională pentru cel de-al III-lea Deceniu al dezvoltării și de a conveni, prin consensul tuturor țărilor, asupra lansării negocierilor globale în cadrul cărora să se stabilească măsuri concrete în direcția soluționării echitabile a gravelor probleme ce confruntă economia mondială.Un număr de opt puncte se află pentru prima dată în discuția unei sesiuni ordinare a Adunării Generale — cum sînt, de pildă, cele privind elaborarea unei Carte mondiale asupra naturii și luarea în considerare a unor măsuri vizînd asigurarea protecției și securității reprezentanților diplomatici și membrilor misiunilor consulare.

MOSCOVA 19 (Agerpres). — Trimisul Agerpres, I. Dumitraș- cu, transmite: in cadrul vizitei pe care o face în Uniunea Sovietică, Ion Pățan, viceprim-mi- nistru al guvernului, ministru] aprovizionării tehnico-materiale și controlului gospodăririi fondurilor fixe, a avut, vineri, o întrevedere cu N.V. Martînov, vicepreședinte al Consiliului de Miniștri ' al Uniunii Sovietice, președihtele Comitetului de stat pentru aprovizionarea tehnico- materială. Au fost discutate probleme privind creșterea în continuare a schimburilor reciproce între cele două ministere, pre-

cum și dezvoltarea colaborării tehnico-științifice în perioada 1981—1985.în aceeași zi, Ion Morega, vicepreședinte al Comitetului de stat al planificării, a fost primit de K.F. Katușev, vicepreședinte al Consiliului de Miniștri, președintele părții sovietice în Comisia interguvernamentală ro- mâno-sovietică de colaborare e- conomică și tehnico-științifică. Au fost abordate aspecte legate de dezvoltarea și diversificarea cooperării pe plan economic dintre România și Uniunea Sovietică.

împotriva amplasării 
de noi rachete

Sfidare a protestului exprimat

Activitatea delegației româneBERLIN 19 (Agerpres) — Dezbaterile generale în plenul celei de-a G7-a Conferințe a Uniunii Interparlamentare continuă cu examinarea aspectelor juridice și umanitare privind problema refugiaților.în intervenția sa, deputatul Constantin Teodorescu a subliniat consecințele nefaste ale îndelungatei dominații coloniale și imperialiste, ale conflictelor armate, ale actelor de intervenție militară care au dat noi proporții acestui fenomen, aducînd grave prejudicii morale și materiale milioanelor de refugiați. Soluționarea justă, în spirit umanitar, a multiplelor aspecte ale acestei probleme reclamă lichidarea cauzelor care au deter-
Vizita 

primului ministru 
al

minat-o, th primul rînd respectarea strictă a principiilor neamestecului în treburile interne ale altor poarelor soarta, aspirații.a evidențiat necesitatea dezbaterii constructive a acestei probleme, care să nu fie folosită în nici un fel ca pretext pentru promovarea unor acțiuni de amestec în treburile interne ale altor țări, ci. dinîpotrivă, să contribuie la promovarea înțelegerii și cooperării între state, la îmbunătățirea în ansamblu a climatului politic internațional.Șeful delegației țării noastre, Stan Soare, președintele grupului român din Uniunea Interparlamentară, s-a întîlnit cu Herbert Fechner, președintele Conferinței, președintele grupului parlamentar din R.D. Germană.

state, a dreptului po- de a-și hotărî singure potrivit propriilor lor Reprezentantul român

Marii Britanii 
în Franța19 (Agerpres). — Vi- desfășurat, la PalatulPARIS neri s-a Elysee din Paris, cea de-a cin- cea reuniune franco-britanică la nivel înalt, cu participarea președintelui Franței. Valery Gis- card d’Estaing. și a primului ministru al Marii Britanii. Margaret Thatcher. Cei doi oameni de stat au examinat, în cursul convorbirilor bilaterale, ca și în cadrul reuniunii lărgite — cu participarea primului ministru francez. Raymond Barre, a ministrului de externe, Jean Francois-Poncet, și a secretarului adjunct la Foreign Office, Ian Gilmour — o gamă largă de probleme, de la cele privind relațiile bilaterale. îndeosebi . economice, Ia acelea referitoare la ultimele evoluții pe arena internațională.

Președintele Elveției a primit 
pe ambasadorul RomânieiBERNA 19 (Agerpres). — Președintele Confederației Elvețiene. Georges-Andre Chevallaz, l-a primit pe Mircea Malița, care și-a prezentat scrisorile de a- creditare în calitate de ambasador extraordinar și plenipotențiar al Republicii Socialiste România In Confederația Elvețiană.Din partea tovarășului Nicolae Ceaușescu, președintele blicii Socialiste România, transmis, cu acest prilej, ședintelul Georges-Andre vallaz un salut cordial, împreună cU cele mai bune urări de sănătate și fericire personală, precum și urări de prosperitate pentru poporul elvețian. Mulțumind pentru mesaj, președintele Confederației Elvețiene a transmis președintelui României, Nicolae Ceaușescu, un mesaj de prietenie, precum și urările sale cele mai bune de fericire personală și de bunăstare pentru poporul român.în cuvintul său, președintele Chevallaz a apreciat rolul activ al președintelui Nicolae Ceaușescu în soluționarea problemelor acute ale vieții internaționale,

Au fost relevate evoluția cendentă a raporturilor de laborare dintre România și veția, precum și dorința ambelor țări de a dezvolta și intensifica cooperarea pe multiple planuri.
as-co-El-

nucleare in Europa 
occidentalăPARIS 19 (Agerpres). — Un număr de 18 organizații politice și sociale din Franța au hotărit să desfășoare, la 26 octombrie, la Kaiserslautern, în R.F.G., o demonstrație de protest față de amplasarea de noi rachete strategice americane în Europa occidentală, informează agenția France Presse. Printre semnatarele comunicatului ce anunță această acțiune se află ' Partidul Comunist Francez, Confederația Generală a Muncii, asociații ale foștilor combatanți sau membri ai rezistenței, ale foștilor deportați.Aceste organizații lnițiase- ră o acțiune similară în iunie, în fața sediului N.A.T.O. de la Bruxelles.

de popoarele din intreaga lume
ADMINISTRATORUL LEGII MARȚIALE 

DIN COREEA DE SUD A CONFIRMAT SENTINȚA 
DE CONDAMNARE LA MOARTE 

A LIDERULUI OPOZIȚIEI, KIM DAE JUNGSfi- po- ad- dinLee
SEUL 19 (Agerpres). — dind protestul exprimat de poarele din întreaga lume, ministratorul legii marțiale Coreea de Sud, generalulHui Sung, a confirmat sentința de condamnare la- moarte pronunțată de tribunalul militar din Seul împotriva liderului opoziției, Kim Dae Jung, cunoscută personalitate democratică, adversar al regimului de dictatură militară din această țară. Abuzînd de dreptul pe care i-1 conferă codul penal în vigoare în Coreea de Sud, generalul Lee Hui Sung a „aprobat", de asemenea, pedepsele grele hotărîte de același tribunal împotriva celor 23 de coacuzați în proces. De fapt, așa cum remar-

că agențiile internaționale de presă, șeful legii marțiale nu a făcut altceva decît să continue farsa judiciară pusă la cale de autoritățile militare de la Seul, care a avut de la bun început menirea să lichideze fizic pe cei mai prestigioși militanți pentru libertăți democratice și să decapiteze astfel ampla mișcare antidiccatorială, să intimideze masele populare sud-coreene.Sentința urmează să devină aplicabilă după aprobarea ei șl de către Chun Du Hwan, „președintele" recent învestit în funcție, șeful regimului respectiv de la Seul.

Reuniune de urgență a F.A.O 
pentru examinarea situației din unele țări africane 

lovite de foameteROMA 19 (Agerpres) — La sediul din Roma al Organizației Națiunilor Unite pentru Alimentație și Agricultură (F.A.O.) s-au deschis vineri lucrările unei reuniuni de urgență, cu participarea a 31 de țări donatoare de produse alimentare, pentru examinarea situației dramatice din unele țări africane lovite de foamete. Catastrofele naturale care au afectat considerabil recoltele reprezintă, desigur, o importantă cauză a penuriei de alimente, dar nu poate fi eludat, în același timp, faptul că eforturile depuse de statele respective pentru combaterea fenomenului subdezvoltării sînt puternic minate de actualele rînduieli economice internaționale, injuste și inechitabile. Directorul general al

F.A.O., Edouard Saouma, a lansat în context, în cuvîntul inaugural, un apel presant pentru acțiuni imediate în vederea combaterii foametei și malnu- triției. 26 de țări africane sub-sahariene — în total 150 milioane de persoane — sînt confruntate eu o situație de carență alimentară anormală, a subliniat vorbitorul. El a precizat că este nevoie de suplimentarea imediată a ajutorului alimentar cu circa 550 000 tone cereale pentru a acoperi necesarul de urgență al acestor state. F.A.O. estimînd, însă, că pentru 1980— 1981 vor trebui circa 2,4 milioane tone cereale. Or, promisiunile de ajutor sînt pînă în prezent de 50Q 000 tone, „esențialul problemei rămînind în continuare a fi rezolvat", a spus Eduoard Saouma.

Repu- a fost pre- Che-

/ULM: Greva 

muncitorilor de la 

uzinele de automobile 

„Fiat"
ROMA 19 (Agerpres). - 

Mii de muncitori de la uzi
nele de automobile „Fiat" 
din Torino au continuat vineri 
greva declanșată cu trei zile 
in urmă in semn de protest 
împotriva deciziei conducerii 
firmei de a concedia 14 000 
de salariați. Conducerea a 
hotărit recent să concedieze 
o parte din personal pentru 
a ieși din criza financiară cu 
care este confruntată.

DIN UGANDAComisiei electo-AMÎNAREA ALEGERILOR 
GENERALEPreședintele rale din Uganda, Kosea Kakira,a anunțat că alegerile generale, programate inițial pentru 30 septembrie, se vor desfășura pînă la finele lunii noiembrie.De asemenea, un comunicat oficial, difuzat de postul de radio Kampala, anunță că, în recenta sa reuniune, Consiliul Național Consultativ al Frontului Național de Eliberare din Uganda a aprobat numărul de deputați ce vor fi aleși in viitorul parlament al țării — 126.• ROMÂNIA urmează să livreze R.P. Bangladesh echipa-

ADÎNCIREA PRĂPASTIEI
ÎNTRE BOGAȚI ȘI SĂRACI

Unul dintre marile și sfidătoarele paraxoduri ale lumii în care trăim il reprezintă perpetuarea subdezvoltării, iar nu în puține locuri de pe Terra adîncirea dramatică a acesteia. O realitate dintre cele mai evidente, dintre cele- mai resimțite și dintre cele mai acuzatoare pentru umanitate, pentru că subdezvoltarea — cu reflexul ei imediat și direct, sărăcia — nu numai că se exprimă în parametri economici, ci, intr-un mod nu o dată violent, ea se vede, se simte și se trăiește, fiind cea mai legată de calitatea vieții. Paradoxul este cu atît mai mare cu cit nu conștiința existenței acestei stări de lucruri lipsește, nu înțelegerea pericolului pe care il reprezintă pentru intreaga umanitate, ci voință politică din partea celor care ani de zile, secole, au acumulat fabuloase bogății pe seama altora, de a contribui la îndreptarea nedreptății istorice, pentru ca pe Pămînt să nu se mai moară de foame, de sete, de boală, de ignoranță.Ne aflăm, iată, in pragul celui de-al treilea Deceniu al dezvoltării, 1981—1990. Unde se află țările lumii in acest moment pe scala dezvoltării ? Care este fizionomia vieții pe 
. j j----- aje dezvol—

Perpetuarea
subdezvoltării

consecință a unor

Terra după ce s-au consumat deja două decenii tării ?
Sărăcie, dar în „lumea a treia" aceștia, două treimi raci absoluți". și, dintre vor fi „să-

practici anacroniceS-ar putea spune, deci, iar unii specialiști o afirmă chiar in acești termeni, că asistăm la o „dezvoltare a... subdezvoltării". Toate documentele de referință ale politicii externe românești evidențiază acest proces ca pe unul dintre cele mai negative ale evoluției contemporane, său nu este rezultatul unor legi obiective care nează la nivelul societății umane, ci, dimpotrivă, el poate fi corectat,, este imperativ să fie corectat. Pentru că, așa cum este înscrie în documentele celui de-al XII-lea Congres al Partidului Comunist Român, „Una

Cursul acțiunii acțio-

dintre cele mai grave probleme nesoluționate ale lumii de astăzi este perpetuarea stării de subdezvoltare în care se află o mare parte a omenirii, ca rezultat al vechii politici imperialiste și colonialiste ce a dus la împărțirea lumii in țări sărace și bogate". Și nu întîmplător în concepția românească, elaborată cu o stăruitoare. și decisivă contribuție a președintelui Nicolae Ceaușescu, subdezvoltarea este prezentată și explicată ca avînd cauze foarte clare, evidente pentru toată lumea, și exprimată nu doar prin simpla alăturare contrastantă a marilor decalaje dintre state, ci ca urmare firească a politicii imperialiste și colonialiste promovate secole de-a rîndul de un număr restrîns de țări — acum foarte avansate — asupra unor alte țări, mult mai numeroase, din Asia, Africa, America Latină, ba chiar și din Europa. Pur și simplu, orice analiză, oricît de generală, a situației actuale aduce în lumină adevărul evident că actualele state capitaliste dezvoltate au fost aproape toate mari metropole, imperii cu multiple colonii, in timp ce totalitatea statelor în curs de dezvoltare au fost fie colonii, fie țări puternic dependente politic și economic de marile puteri coloniale. Deci nu factori naturali, nu factori demografici și

alte argumente de același fel cu care cei interesați încearcă să „justifice" inegalitățile în fața vieții trebuie invocate cu prioritate, ci spolierea istorică, secole de-a rîndul, a unui număr mare de țări, a bogățiilor acestora, în profitul unui număr limitat. Tendințe ce se încearcă să fie perpetuate și in prezent, prin forme și mijloace „adaptata condițiile prezentului.
Cercul vicios

te"

al spolierii

ment și asistență tehnică pentru construirea unei noi filaturi de bumbac de 25 000 fuse, in baza unui contract semnat de întreprinderile specializate din cele două țări.Noua filatură, a treia unitate de acest gen pe care România o livrează R.P. Bangladesh, urla demează să fie construită Naokhali, intr-o zonă în curs dezvoltare din sudul țării.
VOT DE ÎNCREDERE

ÎN GUVERNUL SPANIOLIn Parlamentul spaniol s-au încheiat, joi seara, dezbaterile asupra programului prezentat de președintele guvernului, Adolfo Suarez, membrii forului legislativ suprem de ia Madrid acordind votul de încredere actualului cabinet.In favoarea guvernului s-au pronunțat 180 de deputați, cea mai mare parte — 165 — aparți- nind Uniunii cratic, cărei S-au împotrivă și 2 abțineri.
Centrului Demo- formațiune politică al lider este Adolfo Suarez, înregistrat 164 de voturi

SEUL 19 (Agerpres). — Deficitul balanței de plăți a Coreii de Sud a crescut vertiginos în ultima perioadă. Numai în primele șapte luni ale acestui an, pasivul în comerțul cu Japonia s-a ridicat la 1,85 miliarde dolari, crescînd cu circa 30 la sută comparativ cu perioada corespunzătoare a anului trecut — relatează agenția Kyodo citind date publicate la Seul. Sporirea într-o asemenea măsură a deficitului comercial ilustrează profunda criză economică din Coreea de Sud.

Președintele Iranului 
a vizitat pavilionul 
României la Tlrgul 

de la TeheranTEHERAN 19 (Agerpres). în prezența președintelui Republicii Islamice Iran, Abol- hassan Banisadr, a membrilor guvernului și a altor oficialități iraniene, s-a deschis vineri Tîrgul comercial internațional de la Teheran.După cuvîntul inaugural, președintele Abolhassan Banisadr a vizitat pavilioanele țărilor participante.La pavilionul României el a fost întimpinat de ambasadorul țării noastre la Teheran, Nicolae Ștefan, care a salutat prezența înaltului oaspete și a prezentat exponatele românești — produse ale industriei construcțiilor de mașini, siderurgice, chimice, materialelor de construcții, electrotehnice, electrocasnice, ușoare, alimentare.Președintele Iranului a exprimat mulțumiri pentru participarea României la e- diția din acest an — a Vil-a a Tîrgului internațional de la Teheran, pentru bunele relații economice dintre cele două state și a dat o înaltă apreciere exponatelor prezentate.• HUA GUOFENG, președintele C.C. al P.C. Chinez, a avut, vineri, o întrevedere cu președintele Italiei. Sandro Pertini, . care face o vizită în R.P. Chineză, informează agenția China Nouă. Cu acest prilej, s-a apreciat că vizita președintelui Italiei și convorbirile care au loc cu acest prilej vor contribui la dezvoltarea unor tot mai bune relații intre cele două țări șl popoare.
LUĂRI DE POZIȚIE IN LEGĂTURĂ

CU RELAȚIILE IRAKIAHO-IRANIENEBAGDAD 19 (Agerpres). — Luînd cuvîntul în cadrul unei reuniuni extraordinare a Adunării Naționale, președintele Irakului, Saddam Husseim, a a- nunțat abrogarea acordului ira- kiano-iranian privind stabilirea frontierelor dintre cele două țări „ca urmare a încălcării con-
majului șl a Intenției patronatului de a concedia încă 500 de muncitori. Demonstranții au cerut respectarea dreptului la muncă, îmbunătățirea condițiilor de lucru și de viață.• PRIMUL MINISTRU AL MARII BRITANII, Margaret Thatcher, va întreprinde vizite oficiale în perioada 22—24 septembrie în Grecia și, între 24 și 26 septembrie, în Iugoslavia, a anunțat, la Londra, un purtător de cuvînt guvernamental.Convorbirile cu oficialitățile din aceste țări vor prilejui examinarea unor probleme ce privesc relațiile bilaterale și aspecte ale situației internaționale, a precizat el.

A-

tinue a prevederilor acestuia de către partea iraniană" — informează agenția irakiană de știri I.N.A.
★Semnat la 6 martie 1975, la Alger, acordul irakiano-iranian reglementa contenciosul fronta- lier dintre Irak și Iran, îndeosebi navigația pe canalul Shatt El Arab, format la confluența fluviilor Tigru și Eufrat, și, prin trei protocoale adiționale, definitiva frontierele terestre ți navale ale celor două state.TEHERAN 19 (Agerpres). — Postul de radio Teheran a difuzat un comunicat al Ministerului Afacerilor Externe în care Iranul critică denunțarea unilaterală de către Irak a acordului de la Alger privind delimitarea frontierelor dintre cele două țări — informează agenția France Presse.
★internaționale da semnalat, în ultima vreme, nenumărate ciocniri la frontiera dintre cele două țări, soldate cu morți și răniți de ambele părți, cu distrugeri de tancuri și avioane.

Agențiiîe presă au

nU numai...Unul din trei locuitori ai rilor lumii a treia — care reprezintă trei sferturi din omenire — este la ceea ce experții numesc „nivelul sărăciei absolute". Aproximativ 50 de milioane de oameni pier anual de foame în aceste țări, iar 30 de milioane se sting din lipsă de apă potabilă. Sau, cum se exprima mai mult decit sugestiv unul dintre parti- cipanții la Conferința generală a Organizației Națiunilor Unite pentru Dezvoltarea Industrială (O.N.U.D.I.) „lumea a treia s-a trezit in zorii noului deceniu mai săracă decit acum zece ani". în unele state, ritmut anual de creștere a produsului intern brut în cel de-a doilea Deceniu al dezvoltării a fost zero, iar 54 la sută din populația globului are un venit anual sub 200 de dolari. Conform statisticilor Băncii Mondiale, numărul celor lipsiți de mijloace necesare pentru satisfacerea unor exigențe minime de existență este de două ori mai mane față de 1970 ! Iar ex- perțil O.N.U. apreciază că, in absența unor măsuri urgente care să stăvilească acest .cerc vicios al sărăcirii unora și înavuțirii altora, la sfirșitul secolului, din cei șase miliarde de locuitori — la cît este evaluată devenirea populației — 4 miliarde vor trăi
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lată citeva date semnificative pentru tabloul economico-social al lumii• în ultimii 25 de ani, decalajele dintre cele mai dezvoltate țări și cele mai sărace au crescut de la 70:1 la 134:1, adică prăpastia aproape s-a dublat ;• în 1978, prețurile produselor primare, care formează majoritatea exporturilor țărilor lumii a treia au crescut cu 3 la sută, în timp ce produsele industriale ale țărilor dezvoltate s-au scumpit cu 14 la sută ;• între 1960—1977, exporturile țărilor bogate către cele sărace au sporit valoric de peste 8 ori (de la 14 la 114 miliarde de dolari) ;• conform statisticilor O.N.U., consumatorii plătesc anual peste 200 miliarde de dolari pentru materiile prime importate din țările în curs de dezvoltare, in timp ce acestea încasează doar a șaptea parte din sumă, restul revine societăților multinaționale ;

• studii recente ale Băncii Mondiale arată că un american consumă tot atita energie cit 1100 cetățeni din Ruanda și că, in Europa un medic revine la 580 persoane, iar în Kenya ia 26 600 persoane ;• pentru 75 la sută din populația globului, care trăiește în țările sărace, revin : 15 la sută din consumul mondial de energie ; 20 la sută din produsul mondial brut ; 30 la sută din producția mondială de cereale ; 6 la sută din cheltuielile pentru sănătate ; 18 la sută din exporturile mondiale ; 11 la sută din fondurile pentru educație ; 9 la sută din industria mondială ; 5 la sută din potențialul tehnico-știintific ;• în 1900 nivelul mediu al veniturilor unui locuitor dintr-o tară săracă era de 4 ori mai mic decit cel al unui locuitor dintr-o tară bogată ; in 1970 raportul respectiv ajunsese de 1:40 !

în termeni economici, subdezvoltarea se măsoară în general prin nivelul scăzut al producției naționale .pe locuitor — să zicem între 100 și 10 000 de dolari. Singur acest indicator nu este însă suficient pentru a defini starea de subdezvoltare în raport cu cea de dezvoltare economică avansată. O țară dispunînd de 100 dolari pe locuitor nu este mai săracă de 100 de ori decit una care dispune de 10 000. Criteriile sint mult mai numeroase, dimensiunile realității umane puțind fi înțelese numai core- lînd aspectul cantitativ al dezvoltării economice cu aspectul calitativ, mai complex și. mai cauzal. în acest sens s-ar putea vorbi chiar de un aport analog celui de la cauză la efect. Pentru că subdezvoltarea nu a fost și nu este doar o expresie — de exemplu a criteriilor medicale de supraviețuire — ci o structură, întemeiată pe o dezvoltare „orientată" în conformitate cu cerințele și interesele străine : cel mai adesea monocultură și monoproducție ; deci o economie puțin vitate zare forței lifioare extrem de modest, pe plan social, malnutriție, boală, analfabetism, ignorantă. Care, toate la un loc, conturează un univers ținut in loc cu bună știință, constrîns să rămînă la acest nivel de înapoiere prin pîrghii manevrate abil de lumea capitalului, în care criteriul de acțiune, in afara oricărei rale umane, este profitul.
★Fondurile destinate pe mondial scopurilor militare pășesc de 20 de ori „ajutorul pentru dezvoltare". „Cum să nu fii șocat de absurditatea actualei stări a lumii ? se întreba directorul general al UNESCO, Amadou M’Bow. Abundență de bombe ucigătoare și lipsă de piine !"O imagine dezolantă a umanității, consecință a unei ordini economice inechitabile, întemeiată pe dezvoltarea unor state în detrimentul altora, pe un sistem de relații internaționale conceput de țările bogate pentru a-și promova interesele proprii de exploatare ieftină a resurselor din țările sărace.

DOINA IOVĂNEL

• CU prilejul depunerii ju- rămîntului de către membrii Consiliului Național al Securită-Evren, a de-pentru ■ elaborarea unei noi Constituții, bazată pe principiile unei republici democratice și laice" — transmite agenția France Presse.Consiliul Suprem Militar, întrunit < joi noaptea extraordinară generalului

• PREMIERUL LIBANEZ, Selim Al Hoss, a condamnat vehement atacul aeriano-naval comis de forțele militare israelie- ne în noaptea de 17 spre 18 septembrie împotriva orașului Tyr, din sudul Libanului. Aceste acte de agresiune sînt o sfidare la apelul Consiliului vest-european care s-a pronunțat pentru apărarea vestigiilor istorice din sudul Libanului, ce constituie un patrimoniu cultural universal — a arătat premierul libanez.

U.R.S.S. Lansarea 
navei cosmice<<

ții, generalul Kenan președintele consiliului, clarat că „va acționa
în ședință sub președinția Evren, a procedat la o „evaluare generală a situației", după preluarea puterii de către militari, se arată intr-un comunicat al Statului Major General.

R.F.G. : DEMONSTRAȚIE 
DE PROTEST 

ÎMPOTRIVA ȘOMAJULUICei 2 000 de salariați ai șantierului naval „Weser-Wert" din Bremen au organizat o demonstrație de protest împotriva șo-

diversificată, o producti- a muncii redusă, o utili- parțială și incompletă a de muncă, un grad de ca- Iar

umc mo-
plan de-

FESTIVAL 
HECTOR BERLIOZLa Lyon s-a deschis cel de-al doilea „Festival Hector Berlio2“, care va prilejui reprezentarea integrală, pentru prima dată în Franța, a „Troienelor" — dramă lirică creată cu 120 de ani în urmă.Festivalul din Lyon —, orașul natal al marelui compozitor francez — se va încheia la 26 septembrie.• NEGOCIERILE în vederea aderării Spaniei la Piața comună vor fi reluate la 26 septembrie la Bruxelles. Vor participa la discuții Leopoldo Calvo Sotelo, vicepreședinte al guvernului, Eduardo Punset Casals, ministru pentru relațiile cu Piața comună, și președintele Comisiei C.E.E., Roy Jenkins.

„Soiuz-38MOSCOVA 19 — Trimisul Agerpres, I. Dumitrașcu, transmite : La 18 septembrie,'"-.S»**  22,11, în Uniunea Sovietw . fost lansată nava co'sr. „Soiuz-38“. Ea este pilotată u- cosmonautul sovietic Iuri 'Romanenko și de Arnaldo Tamayo Mendez, din Cuba.Programul de zbor prevede cuplarea navei „Soiuz-38“ cu complexul orbital „Saliut-6“— „Soiuz-37“ și realizarea unor cercetări și experiențe împreună cu cosmonauții Leonid Popov și Valeri Riumin, aflați în spațiu pe orbită circumterestră de la 9 aprilie.La ora transmiterii acestei corespondențe, de la Centrul de dirijare a zborului s-a anunțat că nava pilotată „Soiuz-38" a realizat prima manevră in vederea apropierii de complexul spațial „Saliut-6“—„Soiuz-37“. La rîndul lor, Leonid Popov și Valeri Riumin se pregătesc pentru cuplarea cu nava ,.Soiuz-38". Zborul navei cosmice și complexului spațial se desfășoară potrivit programului. Cosmonaut» se simt bine.

Pescar norocos
Unui pescar bulgar i-a fost necesar mai mult 

de o oră pentru a putea scoate din apă un 
somn de 35 de kilograme, cu lungimea de 
1.80 m pescuit în riul Vit, afluent al Dunării. 
Somnul nu a scăpat doar datorită faptului că 
undifa a avut inserție de oțel.

*
î î**
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Katherine Anne Porter
Scriitoarea americană Katherine Anne Por

ter, cunoscută in special prin romanul „Corabia 
nebunilor", a încetat din viață în statul Mary
land, în vîrstă de 90 de ani. Principala ei 
operă, la care a lucrat timp de 20 de ani, a 
devenit imediat după apariție un „bestseller" 
internațional, iar filmul realizat ulterior s-a 
bucurat, de asemenea, de un mare succes de 
publip. Katherine Anne Porter (i fost distinsă 
cu mai multe premii, intre cafe și premiul 
Pulitzer pe anul 1966.

Furtunile solare și ordinatoarele
Sînt oare ordinatoarele, sensibile la furtunile 

solare 1 Aceasta este întrebarea la care încear
că să răspundă un studiu întreprins de doi 
specialiști, J.F. Ziegler, de la Laboratorul de 
tehnici ale fasciculelor de ioni — IBM, și 
MWA Lanford, de la Wright Nuclear Structure 
Laboratory — Universitatea Yale.

Cei doi autori se referă pentru început la 
unele „pici pene" care constau in apariția sau 
transformarea unei cifre, sau chiar intr-o 
oprire momentană, a căror cauză este necu
noscută. Pentru verificarea defecțiunii se 
repetă operațiunea, dar de această dată ordi
natorul funcționează perfect.

Această problemă a fost ridicată de curind,

redacția și ADMINISTRAȚIA : București, Piața Sclnteil". Tel : 17 St» 10, 17 SO 20. Abonamentele se fac la oficiile poștale și difuzorit din întreprinderi șt Instituții — Tiparul t Combinatul Poligrafic „Casa Scinteii". 
Cititorii din străinătate se pot abona adresindu-se la IbEXIM — departamentul export-import presă P.O. Box 136—137, telex 11226 București, str. 13 Decembrie nr. 3.

In 1978, odată cu apariția componentelor elec
tronice de dimensiune foarte mică. Un studiu 
întreprins imediat după apariția unor aseme
nea pene a permis să se avanseze următoarea 
teorie : penele s-ar datora particulelor alfa, 
cele care rezultă din descompunerea atomilor 
radioactivi de uraniu sau toriu., Energiile de 
emisie a acestor particule se cifrează intre 
5—10 000 000 electroni-volți, aceste particule 
puțind ele însele să producă pînă la 3000 000 
perechi de electroni pe cristalele componenți- 
lor electronici. Pînă in 1968, cristalele în cauză 
nu erau sensibile la descărcări de 3 000 000 
electroni. De atunci, cristalele prezintă această 
sensibilitate, astfel că problema este foarte 
actuală.

Recensămînt al... vînturilor
Dacă intreaga forță a vînturilor care suflă 

pe teritoriul U.R.S.S. ar fi folosită pentru pro
ducerea de energie electrică, intr-o oră s-ar 
putea produce 20—25 miliarde kilowați. Pentru 

■ comparație se poate arăta că toate centralele 
electrice in funcțiune în prezent în Uniunea 
Sovietică, atît cele hidraulice, cit și cele ter
mice și nucleare, produc într-o oră cu puțin 
mai mult de 300 milioane kilowați.

Recent, cercetătorii au terminat acțiunea de 
inventariere a vînturilor pe uriașul teritoriu de 
2,7 milioane kilometri pătrați ai Kazahstanu- 
lui. Cele mai bogate in energie eoliană s-au 
dovedit a fi ținuturile din apropierea mărilor 
Caspică și Arai, precum și lacurilor Balhaș și 
Alakol. Aici curenții aerieni pot obliga să 
funcționeze instalațiile eoliene timp de 9—10 
luni pe an. Academia națională de științe a 
realizat primul cadastru eoliano-energetic al 
Kazahstunului, care va înlesni amplasarea op
timă a centralelor electrice eoliene cu caracter 
industrial.

-


